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Javna tribuna o problemu financiranja in vzdrževanja Tržaške ceste

Tržaška cesta popravljena
Petnajstega junija je občinska 

konferenca SZDL sklicala javno 
tnbuno o problemih financiranja 

vzdrževanja Tržaške ceste. Le- 
r3 je postala v zadnjih mesecih že 
tako poškodovana, da je resno 
ogrožala varnost prometa.

Na tribuni, ki je privabila ne 
. vabljene predstavnike sekreta- 

riata za gospodarstvo, cestnega 
sklada, mestne inšpekcijske služ- 
Pe> cestnega podjetja Ljubljana 
m druge, ampak tudi številne 
občane, so prizadeti pojasnili

. pilo je pred dnevi, ko mi je 
a*- Janez Umek iz poslovnega 

odbora združenja cestnih podjetij 
. Slovenije pripovedoval o za- 
imivem testu, ki bi mu lahko 
okli tudi preizkušnja poštenja in 
uta do ohranitve asfaltnih trakov.
"Prometna kontrola je v eni 

sami noči,« pravi inž. Janez 
uinek, »ugotovila pri tehtanju 
0z,l na Škofljici, da je šlo samo 

"a tem mestu 23 težkih tovornja- 
°y, ki so imeli večje osne ali 
dlesne pritiske kot jih sicer do- 
dljujcjo zakonski predpisi.« 
tz vsakodnevne prakse vemo, 

a Je na naših cestah dovoljena 
v^na teža prevoza 40 ton, torej 

hko več kot npr. v ZR Nemčiji, 
^vstriji, Italiji in Franciji. Pred- 

st imamo ne nazadnje tudi pred 
fugimi evropskimi državami, 
emiar kljub temu nakladajo na- 
a cestna prevozna podjetja to- 
dr na vozj[a prek,, dopustne te

to ^t^Vd*3, Razumljivo je, da na- 
,n'0fjena vozila z velikimi osni- 
v.*. 1,1 kolesnimi pritiski napra- 
st.J0, deprimerno več škode na ce- 

1 kot normalno naložena vozila. 
1 kofljica je torej očitno pokaza- 
-‘emnejšo stran naših cest. Pri- 
h„''d11!10 zato spet našemu so- 

edniku inž. Janezu Umeku:

svoja stališča. Predvsem so po
vedali svoje mnenje jasno in ne
dvoumno občani: »Nas ne briga, 
kakšne igre se gre cestni sklad 
SRS in kakšne politične pritiske 
želite doseči s smrtnonevarnimi 
luknjami na Tržaški cesti« so 
žolčno pojasnjevali svoja stališča 
»nas zanima, kdaj bo cesta po
pravljena.« Stališča oz. pojasnila 
so bila taka:

Po zakonu o javnih cestah ce
ste L, II. in III. reda upravljajo, 
vzdržujejo in rekonstruirajo ce-.

»Na Škofljici je prometna kon
trola bdela nad sumljivo nalože
nimi tovornjaki skoraj vso noč. 
S kontrolo smo začeli ob osmih 
zvečer in jo končali ob šestih 
zjutraj. Ugotovitve so bile po
razne. Ob vsem tem nas je doma
la vse prevzela misel: mar lahko 
dopuščamo kaj takega sploh na 
naših cestah? Primer z dolenjske 
vpadnice zgovorno govori o tem, 
da bomo morali z najostrejšimi 
kaznovalnimi ukrepi kot je to si
cer običajen pojav v drugih dr
žavah, naposled presekati gordij
ski vozel prežeče cestne nevarno
sti.«

»Ko smo govorili o največji do
pustni teži prevoza, bi nas zani
malo, kaj je pokazala nočna ak
cija na Škofljici z glediščem ob
varovanja cestišč pred njihovim 
čedalje večjim propadanjem?«

»Prevoznike je popolnoma pre
vzela špekulativna žilica. Vsi 
namreč vemo, da je prihranek na 
prevozih, ki ga ustvarjajo pre
vozniki za svoja podjetja v tem, 
da kršijo predpise in obremenju
jejo tovornjake preko dovoljenih 
osnih in kolesnih pritiskov, zelo 
majhen v primerjavi z družbeno 
škodo, ki jo povzročajo tovornja
ki na cestah. Na Škofljici smo se 
o tem prepričali na mestu. Po

stna podjetja. Cestno podjetje 
Ljubljana ima s Cestnim skla
dom SRS pogodbo o financiranju, 
upravljanju in vzdrževanju teh 
cest. Čeprav zakon, ki ni od le
tos, pravi, da je občina dolžna 
vzdrževati ceste, ki so zgrajene 
kot mestne ulice, je Cestno pod
jetje zadnja leta vedno vzdrževalo 
Tržaško cesto in se tudi v neka
terih drugih upravnih postopkih 
obnašalo tako, kot da cesto sma
tra za svojo pristojnost. Ce bi 
smatrali, da je te odseke oz. Tr
žaško cesto dolžna vzdrževati ob-

zabiti ne smemo, da je družbena 
škoda stokrat večja (!) od pri
hrankov prevoznikov pri preob
remenjenem prevozu.«

»Kakšni so ukrepi zoper kršilec 
predpisov?«

»Če ugotovi prometna kontrola, 
da je vozilo preveč natovorjeno, 
prijavi kršilca sodniku za pre
krške. Posledica je običajno pre
cej dolg in zapleten postopek, ki 
sc odraža na koncu s simbolično 
kaznijo. Prevozniki računajo, da 
jih prometni inšpektorji zasačijo 
le pri majhnem številu prevozov. 
Zato ni nič čudno, če za vsako 
ceno tvegajo kazni. Zdi se mi, da 
preveč dopuščamo vsem tistim, 
ki nam špekulantsko obračajo 
hrbet s preobremenjenimi tovor
njaki. Za nastalo škodo pa nima
mo skoraj nikoli na voljo denar
ja, zato ceste cvetijo, da je ve
selje. O tem smo se prepričali 
tudi na Škofljici pa tudi na Vi
ču.«

Na poslovnem združenju cest
nih podjetij SR Slovenije meni
jo, da bi bil najbolj učinkovit 
ukrep zahteva, da preobremenje
ni tovornjak preloži presežek svo
jega tovora na drugo vozilo. Tak
šen ukrep pa v zdajšnjem polo
žaju praktično ni izvedljiv, saj 
pri poplavi preobremenjenih to
vornjakov ob cestah ne najdemo 
parkirnega prostora za pretovar
janje.

Razmere nas silijo k temu, da 
pripravimo ob cestah zasilno utr
jene odstavne prostore v bližini 
vseh cestnih odsekov I. reda. 
Stroške za pripravo teh prostorov 
bi krili z najemnino, ki bi jo pla
čevali kršitelji. Naj bo kakor ko
li že — na Škofljici smo se lahko 
prepričali, kje so bistveni vzroki 
propadanja naših cest. Toda, ali 
bo »kamen spotike« na Škofljici 
vzdramil vse tiste, ki so tako ali 
drugače dolžni, da skrbijo za ob
varovanje naših asfaltnih trakov? 
Ce smo se na dolenjski vpadnici 
prepričali, da preobremenjeni to
vornjaki mimogrede uničujejo 
dobršen del cestišča, bi morali 
čimprej zaostriti kaznovalno poli
tiko zoper kršitelje cestnih pred
pisov. Le z najostrejšimi kazno
valnimi merami bomo uspeli vsaj 
v manjši meri preprečiti plaz 
cestnih orjakov, ki zadnja leta 
dobesedno orjejo ceste. (iv)

čina, bi verjetno že pred leti Ce
stno podjetje predlagalo, da te 
odseke sporazumno določimo ali 
pa jih določi posebna arbitražna 
komisija, pa tega ni storilo, ker 
dosedaj tudi nismo smatrali, da 
je Tržaška cesta grajena kot me
stna ulica. To je sedaj sporno 
vprašanje. Kaj pomeni izraz, ki 
ga uporablja zakon, da je cesta 
grajena kot mestna ulica. V obči
ni smatramo — tako je stališče 
tudi republiške inšpekcije — da 
Tržaška cesta po svoji funkciji 
in konstrukciji ni šteti za mestno 
ulico. Mestne ulice so ožje, gra
jene za manjši osni pritisk in slu
žijo pretežno mestnemu prometu 
in občanom. Tržaška cesta pa je 
grajena in dimenzionirana kot ce
sta I. reda in tudi vključena v 
odloku o določitvi cest I. reda. 
Poleg tega je občina tudi zgradila 
ob Tržaški cesti nekaj cest, ki so 
v precejšnji meri prevzele mestni 
promet, tako da je Tržaška cesta 
v glavnem le tranzitna cesta.

Lašče se pospešeno pripravljajo 
na praslavo, ki jo nameravajo pri
rediti ob 500. obletnici njihovega 
kraja. Svečanosti se bodo pričele 
17. oktobra, dotlej pa žele dokon
čati vrsto del. Predvsem bodo do
tlej asfaltirali vaško križišče in 
del ceste proti Stritarjevi rojstni 
hiši v Podsmreki. Ce bodo uspeli 
zbrati dovolj denarja, bodo asfal
tirali tudi prostor pred Levstiko
vim spomenikom in pred cerkvijo.

Glavno breme vsebinskega dela 
prireditve, ki se utegne razvleči 
na več dni, nosi zaenkrat JUSTI
NA JAGODIC, ki pripravlja štu
dijo o zgodovini Velikih Lašč. Za

Republiška inšpekcija je v od
ločbo odredila Cestnemu podjet
ju Ljubljana, da mora takoj po
praviti jame na Tržaški cesti in 
jih v obrazložitvi opozorila, da 
morebitni ugovor ne zadrži izvr
šitve.

Svoje stališče do problema so 
pojasnili tudi povabljeni pred
stavniki raznih podjetij in orga
nizacij, ki pa s svojimi neučin- 
povitimi odgovori niso mogli vpli
vati na tok žolčne razprave, ki 
so jo vodili v prvi vrsti občani. 
Kljub nejasni zakonodaji v zvezi 
s tem kdo naj oskrbuje vpadnice, 
je bilo kmalu jasno, da to ni ob
činska skupščina Vič-Rudnik. 
Kljub temu je predsednik ing. 
Slavko Korbar v imenu občinske 
skupščine predlagal, da nameni 
za popravilo 6 milijonov starih 
dinarjev — vendar je dodal »ta 
denar v bistvu samo založimo — 
popravilo ceste bo plačal tisti, 
ki je kriv, da je to takega stanja 
prišlo! Trž. cesto že popravljajo.

svoje delo je morala že doslej 
preštudirati obilico zgodovinske
ga gradiva, sodeluje pa tudi z 
Narodno in Univerzitetno knjiž
nico v Ljubljani. S tem bodo La
šče dobile kompletno zgodovino 
svojega kraja, kar bo še posebej 
pomembno za nadaljnje študije 
te vasi. Razen tega pa se utegne 
ob tem odkriti marsikateri izgub
ljeni drobec naših velikih Sloven
cev, Trubarja, Stritarja in Lev
stika, ki so bili za svojega življe
nja, povezani tudi z Velikimi La
ščam L

O prireditvi in pripravah nanjo 
bomo poročali še v naslednji šte
vilki našega lista.
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Preobremenjeni tovornjaki uničujejo cesto
v

(Škofljica - kamen spotike)

Kmalu 500 let Velikih Lašč
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Zaključni račun proračuna
občine Ljubljana Vič-Rudnik za leto 1969

Zaključne račune proračuna 
morajo skupščine družbeno-poli- 
tičnih skupnosti sprejeti do kon
ca junija za minulo leto. Skup
ščina naše občine je o svojem 
proračunu za leto 1969 razprav
ljala in sklepala na seji dne 14. 
maja 1970. Poslovno poročilo o 
izvršitvi proračuna za minulo le
to je dokaj ugodno, saj so bili 
planirani dohodki tako bruto kot 
neto proračuna preseženi. Tudi

skupščina je izvršitev proračuna 
ugodno ocenila.

Bruto proračunski dohodki so 
bili za leto 1969 skrbno planirani; 
upoštevani so bili vsi znani po
kazatelji in posebnosti občine, ki 
bi kakorkoli vplivali na formira
nje proračunskih dohodkov. Ob 
upoštevanju veljavnih inštrumen
tov so bili bruto proračunski do
hodki za leto 1969 po glavnih vi
rih takole planirani oziroma rea
lizirani :

glavni vir 
plan 1969

doseženo 1969
odstotek

— prispevki 28,644.000 32,206.000 112
— davki 8,076.000 9,822.000 122
— takse 677.000 499.000 74
— drugi dohodki 2,260.000 1,832.000 81
— presežena sredstva 1,785.000 1,785.000 100
Skupaj din 44,442.000 46,144.000 111

Najpomembnejša glavna vira 
sta prispevki in davki skupaj. 
Drugi proračunski dohodki niso 
tako pomembni v primerjavi s 
celotnim proračunom zato o teh 
ne bomo govorili.

Porast osebnih dohodkov 
občanov

Prispevek iz osebnega dohod
ka iz delovnega razmerja (zapo
slenih občanov) predstavlja sko
raj 48 % celotnega bruto prora
čuna. Zato je gibanje osebnih do
hodkov zaposlenih občanov po
memben dejavnik pri financira
nju proračunskih potreb občine, 
predvsem pa ta vir dohodkov v 
večji meri pokriva potrošnjo 
vzgoje in izobraževanja, ki se 
preliva preko temeljne izobraže
valne skupnosti Ljubljana. V letu 
1969 je masa osebnih dohodkov 
zaposlenih občanov nasproti letu 
1968 visoko porasla. Ob planira
nju je bilo računano, da bodo 
osebni dohodki v letu 1969 na
sproti letu 1968 porasli za 12 %, 
po realizaciji tega proračunskega 
vira pa ugotavljamo, da je masa 
osebnih dohodkov zaposlenih ob
čanov v letu 1969 porasla kar za 
21 %. Računamo, da od tega po
rasta odpade približno 4 % na no
ve zaposlitve in na novo priselje
ne občane. V republiškem merilu 
znaša porast osebnih dohodkov 
približno 18 %. Tako velik porast 
osebnih dohodkov nima povsem 
ekonomskega opravičila in zato 
nujno pritiska na inflacijske pro
cese.

Drugi pomemben prispevek, to
da manj kot iz delovnega raz
merja, je iz obrtnih in drugih za
sebnih gospodarskih dejavnosti. 
Ta znaša 7.040.760 din ali nekaj 
več kot 165 % nasproti celotnemu 
bruto proračunu. Tudi dohodki 
od obrtnih in drugih gospodar
skih dejavnosti so v letu 1969 
porasli za več kot 24 %. Leto 1969 
je bilo prehodno leto v sistemu 
obdavčevanja te zasebne gospo
darske dejavnosti — prehod iz 
povečini pavšalne obdavčitve na 
pretežno obdavčitev po dejansko 
doseženem dohodku.

Povečana potrošnja
Gibanje osebnih dohodkov ozi

roma njihov porast se je, kljub 
inflacijskim težnjam, odrazil v 
standardu občanov. Promet v tr
govini in promet z drugimi do
brinami izven trgovine je tudi 
porastel, kar je vplivalo na moč
nejši priliv prometnega davka in 
drugih davkov, ki pripadajo ob
čini. Prometni in drugi občinski 
davki so bili v letu 1969 dose
ženi v višini 9,822.000 din ali v pri
merjavi z letom 1968 z indeksom 
122. Ta podatek dokazuje, da se 
je potrošnja tistih dobrin, ki vpli
vajo na formiranje prometnih in 
drugih občinskih davkov, poveča
la v večjem odstotku kot so se 
povečali osebni dohodki zaposle
nih občanov. Deloma so na obli
kovanje teh virov proračunskih 
dohodkov vplivale tudi cene.

Na splošno je mogoče ugoto
viti, da so v letu 1969 spremljali 
zbiranje proračunskih dohodkov 
pozitivni in tudi negativni čini- 
telji (splošno družbena in gospo
darska gibanja, inflacijski vplivi), 
ki so — poleg drugih — delovali 
na njihovo formiranje. Bruto pro
računski dohodki so bili prese
ženi nad planiranimi za 4.702,000 
din ali za 11 %. Na tem presež
ku so udeleženi temeljna izobra
ževalna skupnost Ljubljana, me
sto Ljubljana in proračun obči
ne.

Dovolj sredstev 
za proračunske izdatke

V smislu pričakovane realiza
cije dohodkov je dokaj smelo, 
seveda po vnaprej planiranih po
stavkah, potekala proračunska 
potrošnja. Vsi proračunski potroš
niki so mogli pravočasno dobiti 
v proračunu predvidena finančna 
sredstva. Uresničeni niso bili le 
tisti proračunski izdatki, ki jih 
iz objektivnih razlogov ni bilo 
mogoče uresničiti.

Naslednja razpredelnica kaže 
razporeditev in potrošnjo prora
čunskih dohodkov po glavnih 
namenih in koristnikih:

glavni namen 
plan 1969

izvršeno 1969
odstotek

01 vzgoja in izobraževanje — te-
meljna izobraževalna skupnost 13,713.000 15,027.000 109
Ljubljana 834.500 823.645 99

03 kulturno prosvetna dejavnost 3,850.000 3,849.860 100
04 socialno varstvo 801.100 800.923 100
05 zdravstveno varstvo 2,460.000 1,983.828 81
06 komunalna dejavnost 3,658.600 3,655.395 100
07 delo državnih organov 3,500.000 3,742.040 107
11 mesto Ljubljana 1,485.000 1,485.000 100
12 dejavnost krajevnih skupnosti
13 dejavnost družbeno-političnih

707.550 698.636 99

organizacij in društev 5,311.900 5,203.517 98
14 negospodarske investicije 339.550 339.537 100
15 gospodarske investicije
16 gospodarski posegi

3,748.800 3,714.289 99

17 proračunske obveznosti iz 81.600 79.353 97
prejšnjih let 204.000 239.028 117

18 rezervni sklad 746.400 745.949 100
19 nerazporejeni dohodki

Skupaj dinarjev 
presežek prenešen v proračun 
občine za leto 1970

41,442.000 42.388.000 
3,756.000

46.144.000

102

Iz zgornjega pregleda povzame- 
memo, da je bila realizacija po 
glavnih namenih zelo različna. 
Tisti potrošniki, pri katerih je de
lovalo načelo avtomatizma, so do
bili sredstev več kot 100 %. Torej 
so imeli presežke dohodkov nad 
planiranimi, ki jih v letu 1969 
niso potrošili in so jih mogli z 
zaključnim računom prenesti v 
leto 1970. Za tiste potrošnike, ki 
so jim bila dana sredstva v ce
loti, ni mogoče hkrati trditi, da 
so pri vseh potrebe financirane 
na zadovoljivem nivoju. Pri mar
sikaterem potrošniku so bile po
trebe ob sprejemanju proračuna 
izkazane v mnogo višjih zneskih 
kot so jim bili priznani s pro
računom. Potrebe so bile torej 
večje od danih možnosti.

Vsa druga potrošniška področja 
so se z realizacijo izdatkov pribli
žala 100 %, razen komunalne de
javnosti, pri kateri je znašala re
alizacija potrošnje le 81 %. Izpad 
je bil zaradi nizke realizacije pri
spevka za uporabo mestnega zem
ljišča, ki se proračunsko prikazu
je v tej potrošni skupini, dejansko 
pa se troši preko posebnega raču
na namensko po posebnem pro
gramu. Če odštejemo tudi temelj
no izobraževalno skupnost Ljub
ljana in mesto Ljubljana, ki sta 
sredstva dobivala po načelu avto
matizma, moramo ugotoviti, da je 
potrošnja neto proračuna občine 
za leto 1969 znašala 99,4 % glede 
na s proračunom določene izdat
ke. Ivan Lovše

Poslopje občinske skupščine Vič-Rudnik

VKLJUČEVANJE MLADINE 
V UK IN ZAPOSLITEV

UREDNIK KOMUNE 
VSAK MESEC PRI VAS

Urednik komune ali pa 
katerikoli sodelavec naše
ga uredništva, bo vsak 
mesec obiskal dve naši 
krajevni skupnosti — eno 
mestno in eno podežel
sko. Tako nadaljujemo tra
dicijo Naše komune iz 
prejšnjih let, ko je imela 
dobro vpeljano dopisniško 
mrežo. Vsakič bomo po
skušali posredovati glav
ne probleme iz obiskane
ga območja — obiskovali 
bomo tudi delovne orga
nizacije.

Bralci! Opozorite pred
sednika SZDL in krajevne 
skupnosti na probleme, ki 
vas tarejo, da bodo naše
mu sodelavcu lahko poda
li čim vemejšo podobo va
še krajevne skupnosti.

Konec šolskega leta je tu. Nova 
generacija mladine je zapustila 
osnovnošolske klopi in trka na 
vrata srednjih šol ter raznih de
lovnih organizacij, ki iščejo va
jence ali mlade delavce.

Kakor vsako leto, tako se tudi 
letos postavlja vprašanje: Bo za 
vse te mlade ljudi dovolj prosto
ra v šolah in podjetjih? Morda 
pa se nam letos obeta drugačna, 
ugodnejša slika kot nekaj let na
zaj, ko je bilo učnih in delovnih 
mest hkrati premalo, pa tudi pre
več.

Komunalnemu zavodu za zapo
slovanje v Ljubljani od 1457 za
prošenih delovnih organizacij, 679 
ali 46,6% sploh ni odgovorilo na 
anketni list o letnih potrebah za 
učna mesta in mlade delavce. 276 
ali 18,9 % je odgovorilo negativno, 
komaj 502 ali 34,5 % delovnih or
ganizacij pa je odgovorilo pozi
tivno. Se slabše pa so se odrezali 
privatni obrtniki. Obrazec za pri
javo letnih potreb je dobilo 964 
obrtnikov.

Od teh je: 42 ali 4,3% odgovo
rilo pozitivno, 130 ali 13,5 % nega
tivno, 438 ali 82,2 % pa obrazca 
sploh ni vrnilo.

Iz tega lahko sklepamo, da ima 
kar lepo število podjetij, še več 
pa privatnih obrtnikov zelo ma
lomaren odnos do planiranja ka
drov, če še v začetku leta ne 
vedo, koliko vajencev in drugih 
delavcev bodo potrebovali do 
konca leta. Morda pa vse to ve
do, vendar se jim podatkov ne 
da pravočasno sporočiti zavodu, 
čeprav jim to lahko samo koristi.

ssA*1*""

Delavec pri stroju

Po drugi strani pa zavod ugo
tavlja, da se na take podatke ni 
moč kaj prida zanesti, ker že več 
let zaporedoma opažajo, da je 
običajno na koncu leta vsaj 1/4 
učnih mest več kot jih prijavijo 
podjetja ob začetku leta.

V občini Ljubljana-Vič-Rudnik 
namerava v uk: 93 deklet, učnih 
mest zanje je pa prijavljeno samo 
22 in 162 fantov, ki imajo v ob
čini na razpolago 121 dosedaj 
znanih učnih mest. Na kmetiji že
lita ostati samo dva fanta z do
končano osemletko. Z nedovršeno 
osnovno šolo pa 9 fantov in 3 de
kleta.

Zgornji podatki še niso tako 
porazni, ker moramo upoštevati, 
da se mladina šola in zaposluje 
preko občinskih meja. Zavod ugo
tavlja, da bo do konca leta za 
približno 1300 kandidatov več uč
nih mest za fante na področju 
ljubljanskega zavoda. Za dekleta 
pa jih bo premalo. Delovne orga
nizacije se žal le v nekaterih pri
merih odločajo za sprejem de
klet, če ne morejo za vajence do
biti fantov in še to velja le za 
»ženske« poklice, predvsem za 
prodajalce. Lani so se dekleta 
lahko vključile v uk le za 30, fant
je pa kar za 115 različnih pokli
cev.

Pri nas še vedno nimamo in
štitucije, ki bi se ukvarjala s pro
učevanjem poklicev in tako kar 
na pamet ugotavljamo, da vza
memo 85 poklicev ni primernih 
za dekleta. Podrobnejša analiza 
poklicev, povezana s smotrnejšo 
organizacijo in delitvijo dela V 
delovnih organizacijah bi ne
dvomno dala ugodnejše rezultate 
v korist deklet, predvsem pa v 
korist delovnih organizacij, ki bi 
tako lažje krile svoje kadrovske 
potrebe.

O vseh teh vprašanjih je svet 
za delo pri skupščini občine imel 
9. junija 1970 razgovor s pred
stavniki delovnih organizacij os
novnih šol in komunalnega zavo
da za zaposlovanje delavcev V 
Ljubljani z namenom, da bi de
lovne organizacije prikazale de
janske potrebe po kadrih in tudi 
vzroke za slabo odzivnost pri nu
denju učnih in delovnih mest zla
sti za dekleta.

V razgovoru oziroma razpravi 
po podanih analizah zavoda je bi
lo še nekaj dodatnih nerešenih 
vprašanj kot npr.
— odtekanje mlade delovne sile V 

tujino,
— vključevanje mladine v uk z 

nedokončano osnovno šolo,
— okorelost zakona o varstvu pri 

delu (npr. vajencu dopušča, da 
dela na nekem stroju, dočim 
drugemu samo priučenemu 
mladoletniku oziroma delavcu 
pa ne).
Za' je razprava izzvenela vse 

preveč v prepričanju, da otroka 
tako lepo pripravljamo na poklic 
in zapisujemo njegove želje, " 
končni fazi pa mora sprejeti ta
ko delovno mesto ali tako učno 
mesto, kot ga dobi.

B. L.

S
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Osnovna preskrba prebivalstva v občini
Med občani v posameznih so

seskah, v krajevnih skupnostih, v 
svetu za trgovino in gostinstvo 
m v skupščini, se že dlje časa 
sprožajo vprašanja o nezadovolji
vi mreži enot osnovne preskrbe. 
Zaradi tega se je strokovna služ
ba lotila načrtne analize te pro
blematike. Skupščina je pred kra
tkim dobila v obravnavo gradivo, 
ki nadrobno analizira celotno po
dročje preskrbe ter predlaga, kje 
•n kako bi bilo treba povečati 
zmogljivosti preskrbe.

Obstoječe trgovine osnovne pre
skrbe na območju občine ne kri
jejo potreb povečanega števila 
prebivalstva. V občini je 127 pro
dajaln, in sicer 79 na mestnem 
območju, ki obsega 11,8% vsega 
območja in kjer živi 67,6 % pre
bivalstva in 48 na podeželju. V 
zadnjih desetih letih se je šte
vilo trgovin na mestnem območju 
skoraj podvojilo, kar kljub temu 
še ne zadošča, saj se je število 
Prebivalstva od zadnjega popisa 
leta 1961 povečalo za 26 %.

Pri obravnavanju trgovine na 
drobno v naši občini moramo 
uPoštevati neposredno povezanost 
z ostalimi ljubljanskimi občinami. 
Razumljivo je, da precejšen del 
Prebivalstva nakupuje v trgov
skem središču mesta. Pokazatelji 
razvoja in stanja trgovine v ljub
ljanskih občinah kažejo, da se je 
trgovina najpočasneje razvijala 
Prav v naši občini.
. V občini je trenutno 68 proda
jaln z živilskimi proizvodi in 17 
specializiranih trgovin, 36 trgovin 
z mešanim blagom in 6 bencin
skih črpalk.

Pri reji

PREMALO TRGOVIN

Te zmogljivosti so v vseh po
gledih neustrezne, saj je število 
trgovin premajhno, mnoge proda
jalne so majhne in nesodobno 
opremljene, komercialni obsegi 
posameznih enot pa zelo veliki.

Stanje v občini močno zaostaja 
za slovenskim poprečjem, saj ima
mo manjših kot 40 m2 kar 70 % 
trgovin, medtem ko je v popreč
ju v Sloveniji manjših od 40 m2 le 
54 % prodajalen.

Na eno prodajalno odpade 494 
prebivalcev (v Sloveniji 291) in 
na prebivalca 0,12 m2 prodajne 
površine (v Sloveniji 0,17 m2). 
Oboje zelo zaostaja za stanjem v 
razvitih deželah.

Tako pride na trgovino v CSSR 
204 prebivalcev, v Angliji 91, v 
Franciji 43 in seveda temu ustrez
na tudi večja prodajna površina 
trgovin na prebivalca.

Stanje sc kljub temu, da je na
še trgovsko podjetje MERCATOR 
zgradilo več sodobnih samopo
strežnih trgovin in razširilo ter 
prenovilo večji del svojih starih 
prodajalen, stalno poslabšuje, kaj
ti močno priseljevanje in živahna 
gradnja stanovanj dosedanja vla
ganja v razvitje trgovine zelo 
močno prehiteva.

TUDI PRI NAS SO POGOJI ZA 
SPECIALIZIRANE TRGOVINE

Se slabše je stanje specializira
ne trgovine, če si primerjavo

sploh lahko dovolimo. Vsega ima
mo le 17 specializiranih trgovin, 
od teh 11 na mestnem območju.

Do nedavnega so bile speciali
zirane trgovine koncentrirane sko
raj izključno v centru mesta. V 
novejšem času je bilo odprtih več 
specializiranih trgovin v Šiški in 
za Bežigradom, ki uspešno poslu
jejo, kar dokazuje, da ni nujno, 
da se trgovina s specializiranim 
blagom razvija le v mestnem sre
dišču. Z intenzivno stanovanjsko 
izgradnjo imajo v vedno večji me
ri pogoje za razvoj specializirane 
trgovine tudi obrobni deli mesta. 
To velja tudi za našo občino, kjer 
je stanovanjska izgradnja močna, 
poleg tega jo prečkata dve po
membni vpadnici, kar vse nare
kuje potrebe po specializiranih tr
govinah.

Pogoje za razvoj specializirane 
trgovine imata predvsem obe 
vpadnici, to je Tržaška in Do
lenjska cesta. Glede na močno po
deželsko zaledje in tranzitni zna
čaj obeh cest, bi take trgovine, 
poleg zadovoljevanja potreb kup
cev svojega območja, lahko pre
skrbovale predvsem tudi podežel
skega kupca. Primerne stroke za 
lokacijo ob navedenih vpadnicah 
bi bile predvsem: kompletni asor
timent železnine, semenarna, 
elektrotehnično blago in gospo
dinjski stroji, trgovina z raznimi 
kemičnimi proizvodi (barve, laki, 
umetna gnojila, plastika), avto- 
material, trgovina s steklom in 
porcelanom, trgovina z gradbenim 
materialom, usnje, obutev, tekstil, 
pohištvo itd. Pri obravnavanju 
specializirane trgovine težko go-

prašičev več 
načrtnosti

Ritani prašiči v kooperaciji na barjanskem območju

,v Prašičjereji na barjanskem 
. •bočju — kot tudi na širšem 

ni?iVenskem — zaznamujemo v mi- 
Tr jP. °bdobju velika nihanja. 
s. at”cionalen ižanski semenj puj- 

ip Pravi barometer razmer v 
^Ičjereji na barjanskem obmo-

j y.ra*meroma kratkem času, ob- 
kcni dveh ,et’ s,no Priča veli- 
7n nlP porasiu cene pujskov od
Tat di.n na 300’00 din po glavi- 
S1 visoko povišanje cen je po-

a“'a močno zmanjšane reje 
nJoških svinj oziroma nedo- 

nost Prašičereje na sploh. 
izoiM *^na reja prašičev dejansko 
koni a na Pomenu. Nabiranje 
inPr * oziroma drugega zelenja 
Živ pat® kuhanje v kotlu, je pre- 
Drn*ii °i)Hka. Po tem načinu so 
Kosit* ji pitaU ,eto dnl- Nekatere 
lptJjbbioJe so dosegale pri eno- 
dn •>nnDra5iiih (Jesencih) težo 160 

Spomladanski prašiči 
l?n Im,adanci) so dosegali težo 
r Ni kaj reči. Za takratne 
Je ,PC,rc kilo to v redu. Danes 
Dren*14 reja predolgotrajna in 
Prev*-***' Proizvajalcem jemlje
daJe dohoXCenega ^ ^ ne

Perspektive se odpirajo tako- 
imenovani farmarski reji praši
čev. Pri vzreji pujskov ima ižan
sko območje še posebno mesto. 
2e sedaj bi bilo možno prodati 
za obstoječe kooperacijsko pitanje 
prašičev, s katerim se ukvarja 
AK Barje, Emona in Gruda. 2.000 
pujskov. Slovenski trg prašičev je 
zelo pomanjkljiv in tu se odpi
rajo precejšnje prodajne možno
sti. Slovenija potrebuje na leto
300.000 prašičev pitancev, 2/3 jih 
pripeljemo z juga. Razumljivo je, 
da zaradi tega odteče veliko na
šega denarja na jug, ki bi lahko 
ostal doma in okrepil kupno moč 
naših ljudi.

Vendar obstoja perspektiva za 
mesnate prašiče. Na barjanskem 
območju se je v letih po vojni 
razširila črno-bela (kraškopoljska) 
pasma prašičev. Pred vojno jc bi
la razširjena bela oplemenjcna in 
plemenita pasma prašičev. Vse te 
pasme prašičev so dobre, vendar 
PREMASTNE. Za tržno proizvod
njo, za katero je perspektiva in 
se zanje čimprej odločimo, pa pri
hajajo v poštev mesnate pasme 
prašičev. To so beli prašiči pa
sem landras, jorkšir in jugoslo

vanska mesnata, ki so najbolj 
primerne in dajejo dobre rezul
tate. V zadnjem času se čedalje 
več prašičerejcev, ki so spoznali 
prednost mesnatih prašičev, od
loča za nakup pujskov v Breži
cah. Nekaj teh namenjajo tudi 
za pleme, vendar to je vse pre
malo in nenačrtno, da bi pomeni
lo kakršenkoli napredek.

Več pozornosti bi morali po
svetiti potrjevanju mcrjascev-ple- 
menjakov, ki bi obvezno morali 
imeti znano poreklo. Tu bi lah
ko odigral bistveno vlogo občin
ski sklad za pospeševanje kme
tijstva, ki naj bi omogočil naba
vo kvalitetnih plemenjakov. Po
trebno bi bilo osvežiti tudi potr- 
jevalne komisije, ki so strokov
no sodobne in ki jim je cilj na
predek in ne samo formalnost.

Nadaljnja stopnja napredka 
pri reji prašičev je uporaba kom
pletnih krmnih mešanic. Tudi do
mača krma v skupinskem pitanju 
prihaja v poštev kot dopolnilna 
krma. Krma mora biti solidno pri
pravljena in pravočasno položena, 
da doseže pravi učinek. Prašiči 
morajo imeti na razpolago dovolj 
sveže zdrave vode in nastanjeni 
morajo biti v hlevih, ki so svetli, 
suhi ter primerno veliki.

Farmska reja prašičev se danes 
že uveljavlja, pri kmetijskih pro
izvajalcih in dokazuje na pravil
nost orientacije v prašičereji. Na
predek je še večji, uveljavlja se 
specializacija, to je reja pujskov 
do teže 20 kg, zakar so prav na 
ižanskem območju dani vsi pogoji.

Nadaljnja stopnja je pitanje 
prašičev do klavne teže. Speciali
zacija pomeni novo kvaliteto de
la, hkrati pa tudi smotrno iz
koriščamo proizvodne zmogljivo
sti do največje možne mere.

Prave rejske uspehe lahko pri
čakujemo samo z načrtnim de
lom in z dobro strokovno službo, 
ki bo znala ob vsakem času pra
vilno usmerjati v kvalitetno tržno 
proizvodnjo in s tem omogočila 
izkoriščanje kmetijskega potenci
ala, ki je danes slabo izkoriščen 
na barjanskem območju.

ing. Lojze Habjan

vorimo o normativih (določeno 
število prebivalstva, ki naj bi od
padlo na trgovino, itd.), ker spe
cializirane trgovine prodajajo bla
go, ki ni predmet vsakodnevnih 
nakupov in zato oddaljenost od 
stanovanja do trgovine ni bistve
na. Tako mestni kot podeželski 
kupec bo določene proizvode kot 
tudi dražjo konfekcijo, modno 
obutev itd. najbrž vedno raje po
iskal v poslovnem središču me
sta, kjer je trgovina z navedenim 
blagom osredotočena in je izbira 
velika. Trgovske stroke, ki smo 
jih predlagali za razvoj ob Trža
ški oziroma Dolenjski cesti, pro
dajajo blago, ki ima tak značaj, 
da se ga kupuje kjerkoli. Zato 
bo tako bližnjemu mestnemu kot 
tudi na Ljubljano vezanemu po
deželskemu kupcu, ugodnejši na
kup v predmestju (lažje parkira
nje, manjša izguba časa itd.).

Vzrokov za takšno nezadovolji
vo stanje trgovine je, poleg splo
šnega razvoja gospodarstva, kup
ne moči, migracije v mesto in 
podobno, kar vse prehiteva razvoj 
trgovine, še več. Eden glavnih je 
v pomanjkanju primernih loka
cij, kjer bi bila urbanistična do
kumentacija pripravljena in kjer 
zemljišče ne bi bilo obremenjeno 
z nesorazmerno velikimi stroški 
za rušenja in druga komunalna 
urejanja.

ANALIZA JE POKAZALA KAJ 
POTREBUJEMO

Analiza predvideva, da bi bilo 
treba za primerno preskrbo pre
bivalstva, ki je že sedaj naseljeno 
na mestnem območju občine, 
zgraditi vsaj 38 trgovin; od tega 
13 večjih samopostrežnih potroš
niških centrov, 10 trgovin s sad
jem in zelenjavo, 11 prodalajcn 
mleka in kruha in kot najnujnej
še — vsaj 4 mesnice. Ca upošteva
mo že začeto gradnjo novih sta
novanj in še programirano grad
njo, je poleg teh potrebnih še 
55 trgovin, od tega 19 samopo
strežnih potrošniških centrov, 11 
trgovin za sadje in zelenjavo, 14 
za mleko in kruh in 11 mesnic.

Tako so predvidene, kot že se
daj nujno potrebne na območju 
Rudnika, kjer_ živi nad 8000 pre
bivalcev 4 večje samopostrežne tr
govine ter 5 manjših za kruh, 
mleko, sadje in zelenjavo.

V Trnovem sedanjih 10 trgovin, 
ki so večinoma v zelo slabem sta
nju, oskrbuje približno 6.000 pre
bivalcev. Za zadovoljivo preskr
bo prebivalstva bi potrebovali še 
dve samoposrežni trgovini, pro
dajalno s sadjem in zelenjavo in 
prodjalno kruha. Glede na značaj 
Trnovega, bi lahko prodajo ze
lenjave organizirali zasebni pri
delovalci. Morda bi bila primer
na manjša gradbeno cenena iz
ključno zelenjavna tržnica, ki bi 
imela, poleg preskrbe Trnovega, 
poseben pomen tudi za Ljublja
no, hkrati pa večina prodajalk 
ne bi več opravljale vsakodnevne 
poti do glavne tržnice.

Na Kolcziji bi bilo treba čim
prej zgraditi samopostrežne trgo
vine ob geriatričnem institutu, 
prav tako tudi potrošniško sre
dišče v Koiezijski ulici. Tu bi bila 
potrebna še mesnica in trgovina 
s sadjem in zelenjavo.

Po tri trgvine bi bile potrebne 
tudi v krajevnih skupnostih Mal- 
či Belič in Milan Cesnik. Zelo 
nujna bi bila tudi izgradnja pred

videne sodobne tržnice južno od 
bencinske črpalke ob Tržaški ce
sti, ki bi predstavljala rešitev pro
blema preskrbe s sadjem in zele
njavo ne le za krajevno skup
nost Malči Belič, temveč tudi za 
vse viško mestno območje. Sklad 
za pospeševanje trgovine, obrti, 
turizma in gostinstva je že v mi
nulem letu pripravil program za 
gradnjo, ki je bil vsklajen in os
vojen tudi s strani uprave trgovin. 
Po tem dogovoru bi moral biti 
prispevek občine priprava zemlji
šča za gradnjo, vendar sklad do
slej pri Komunalnem skladu še 
ni uspel premakniti zadeve z 
mrtve točke, predvsem zaradi še 
neurejene urbanistične dokumen
tacije.

V Rožni dolini sedanje trgovine 
ne morejo zadovoljivo preskrbo
vati 5300 prebivalcev, zato se le
ti v veliki meri oskrbujejo v tr
govinah ob Tržaški cesti in v 
centru mesta. Da bi se preskrba 
izboljšala, bi še morali zgraditi 
2 večji samopostrežni trgovini in 
več specializiranih trgovin in sicer 
2 prodajalni kruha in mleka, 1 
mesnico ter prodajalno sadja in 
zelenjave. Ker je sama Rožna do
lina že v precejšnji meri zazidana, 
je zelo težko dobiti ustrezni pro
stor za lokacijo trgovin. Primerna 
rešitev bi bila, če bi se pritlični 
prostori nove študentske stolpni
ce namenili trgovski dejavnosti. 
S tem bi bil hkrati rešen tudi 
problem preskrbe študentov in 
tudi turistov v poletnih mesecih.

Na območju krajevnih skupno
sti Vič, Brdo in Vrhovci bi bilo 
potrebno še več manjših trgovin, 
ki bi prodajale mleko, kruh, sad
je in zelenjavo in meso.

Večje samopostrežne potrošni
ške centre bi bilo potrebno zgra
diti še v Kozarjih, na Lavrici in 
Škofljici.

Skupščina je po daljši razpravi 
o problemih preskrbe sklenila, da 
je treba za vse predvidene trgo
vine na lokacijah, za katere je že 
pripravljena urbanistično gradbe
na dokumentacija, ukreniti vse 
tako, da bi jih bilo možno oddati 
investitorjem še v tem letu.

Za preostale trgovine, ki so 
prav tako nujne, toda lokacije 
zanje sedaj še ni mogoče izdati, 
je zadolžena pristojna služba, da 
najkasneje do konca leta 1971 
oskrbi urbanistično obdelavo, da 
bi bilo možno tudi za le-te zain
teresirati investitorje.

Pavle Brglez

Mercator

Cene govedu so se znižale
Še ob koncu maja so bile cene govedu precej visoke saj 

so proizvajalci dosegli za 400 kg bike I. A. kvalitete 8,60 din 
za tako imenovan beby bif. Sesna teleta so se na našem ob
močju prodajala po ceni 13,00 din za kg žive teže. Na jugu 
smo v istem času zaznamovali še višje cene npr. beby bif 
8,90 din in teleta 17,00 din. V zadnjem času smo priča po
večani ponudbi pitane živine, oziroma zmanjšanemu kupo
vanju mesa v naših mesnicah. Vse kaže, da bomo postopo
ma le prišli na stvarne normalne cene, ki si jih proizvajalci 
kot kupci želijo. Normalizacijo pogojujejo prizadevanja in 
rezultati teh imajo za cilj postopno stabilizacijo razmer v 
živinoreji.
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V prejšnji številki našega lista 
smo v članku z naslovom ZA
ČARANI OVINKI V MURGLAH 
med drugim zapisali tudi nekaj 
kritičnih pripomb na račun pre
skrbe z mlekom v Murglah. Lju
bljanske mlekarne so poslale od
govor, ki ga objavljamo v celoti.

V 2. številki časopisa Naša ko
muna za mesec maj 1970 smo za
sledili članek, ki kritično obrav
nava dostavo mleka na dom in se 
čutimo dolžni na ta članek od
govoriti z nekaj pojasnili:

Ljubljanske mlekarne so de
jansko dobile po dolgih prizade
vanjih lokal v Koseskega ul. št. 
25 in uredile trgovino, ki je bila 
za tamkajšnje področje zelo po-

Velikim možem
Primož Trubar, Josip Stritar in 

Fran Levstik — stebri slovenske 
kulture nimajo niti v svojih roj
stnih vaseh niti v Laščah dostoj
nih spominskih vitrin, da o mu
zejih niti ne govorimo. Deloma 
je za to vzrok dejstvo, da so nji
hove rojstne hiše v privatni lasti,

Spomenik Primožu Trubarju

deloma ni ugotovljeno, če se je v 
njih zares rodil pisatelj, deloma 
pa kot po navadi ni dovolj de
narja. Sicer so si literarni zgodo
vinarji že ogledovali te hiše —

Če bi bili vsi aktivni kot 
gasilci

Gasilci so lahko vzgled delav
nosti ter iniciativnosti za vse dru
žbene organizacije, kjer vlada do
kajšnje mrtvilo. Organizacije v 
Laščah, Dvorski vasi, Rašici in 
drugod združujejo kakih 50 aktiv
nih gasilcev. Pravzaprav so edini 
gasilci (če izvzamemo pravkar 
ustanovljeni pevski zbor) sposob
ni, da pripravijo večjo, četudi 
samo zabavno prireditev.

Najbolje so opremljeni v La
ščah, kjer imajo gasilski avto in 
motorno brizgalno, ostali pa ima
jo večinoma motorke. Dvorska vas 
jo dobi letos.

Žal pa so gasilski domovi pre
malo oskrbovani.

trebna, kar je pri otvoritvi tega 
lokala povedal predsednik krajev
ne skupnosti Kolezija. Potrošni
ki s področja Kolezije so imeli 
poprej precej težav z nabavo ži
vilskih potrebščin, saj so jih mo
rali kupovati v oddaljeni trgovini 
tudi do 2 km.

Prodajalna Ljubljanskih mle
karn je poskušala ustreči potroš
nikom tudi z dostavo mleka na 
dom in je prevzela to dolžnost od 
Študentskega servisa, ki bi v pri
meru, da Ljubljanske mlekarne 
ne bi razvažale mleka, ukinil do
stavo. Toda že v začetku so na
stale težave: vsak razvažalcc je 
vzdržal le nekaj dni, potrošniki 
pa so bili slabi plačniki. Večkrat 
smo obvestili vse potrošnike mle-

vsaj tri vitrine
zlasti Levstikov kozolec — vendar 
dlje od ogleda niso prišli.

Morda bi bilo za silo in zato, 
da sc izognemo kulturni sramoti 
dovolj, če bi v Velikih Laščah 
uredili vsaj 3 vitrine, v katerih 
bi razstavili knjige, fotografije ali 
morda celo manjše osebne pred
mete slavnih Slovencev.

Popravek
V prejšnji številki našega lista 

smo objavili članek z naslovom 
Mile Pavlin piše zgodovino Dolo
mitskih odredov. Zgodovino piše 
dejansko Rudolf Hribernik — Sva- 
run. Mile Pavlin je le poskrbel 
za članek.

Iz gostilne - 
v Partizani?

Neizpolnjene želje
Pred vojno sta bili v Laščah 

dve telovadnici, danes ni nobene. 
Mladina pa se zbira v gostilni, 
kjer zagotovo ni mesto za tiste, 
ki žele imeti zdrav duh v zdra
vem telesu. V prostorih nekda
nje telovadnice je Mercatorjevo 
skladišče — orodje pa je že zdav
naj propadlo. Menda je tudi temu 
trgovskemu podjetju jasno, da 
bivša telovadnica ni primerna za 
skladišče. Prej ali slej bodo mo
rali graditi nove prostore, telo
vadnico pa prepustiti svojemu na
menu.

Poglejmo še drugo plat meda
lje. Telovadnica je menda še ved
no last TVD Partizan. Mercator 
ni čutil za potrebno, da bi jo 
izpraznil iz enostavnega razloga, 
ker ni nihče postavil resne zah
teve za to. To pa lahko pomeni, 
da sc nihče ni resno zanimal za 
ustanovitev TVD Partizan.

Vendar se že pojavljajo tudi tu 
prve lastovice. Nekateri (redki) 
Laščani že premišljajo o ponovni 
ustanovitvi telovadnega društva. 
Upajmo, da bodo redke lastovice 
prinesle pomlad.

ka, da naj ga naročijo v proda
jalni Koseskega ul. 25 in ga vpla
čajo za 1 mesec v naprej, kajti 
nihče ne more zahtevati dostavo, 
ne da bi bili računi poravnani. 
Po večkratnih opominih, da bi sc 
potrošniki odzvali našemu vabilu 
in po utrujajočem prizadevanju, 
da bi dobili razvažalca za redno 
dostavo mleka na dom, smo kon
čno morali priznati poraz. Vsem 
potrošnikom, ki so prejemali mle
ko na dom, smo pismeno sporo
čili, zakaj ne moremo mleka do
stavljati več in kolikor nam je 
znano, so z razumevanjem vzeli 
naše težave na znanje. Očitki, da 
je prodajalna želela doseči večji 
učinek z ukinitvijo dostave mle
ka na dom ni vzdržen in je po
ročanje o vlogi prodajalne v si
cer zelo resnem časopisu v očit
nem nasprotju z interesi, ki jih 
Ljubljanske mlekarne zasledujejo 
pri adaptaciji svojih prodajalen 
in z namenom, da trgovino čim
bolj približamo potrošniku. Ljub
ljanske mlekarne ne morejo vpli
vati na dogodke in pripravljenost 
mladih ljudi, da bi dostavljali 
mleko na dom vsak dan, ob vsa
kem vremenu, brez zastojev in v 
vsesplošno zadovoljstvo sleherne
ga potrošnika. Prizadevamo si 
pač, kolikor moremo, da bi ustre
gli našim potrošnikom. Včasih ni
mamo dovolj sreče.

Ljubljanske mlekarne

Po večletnem kulturnem mrtvi
lu so v Dvorski vasi in v Laščah 
v maju poslušali domače pesmi, 
ki jih je pel pravkar ustanovljeni 
pevski zbor KUD Primož Trubar, 
ki ga je vodil Jože Gačnik. Kon
cert, ki je trajal poldrugo uro, 
so poslušali številni domačini in 
toplo pozdravili nastopajoče.

Če odštejemo gasilsko dramsko 
sekcijo v Dvorski vasi, je ta novo
ustanovljeni zbor na območju te 
krajevne skupnosti tudi edini ak
tivni del kulturno umetniškega 
društva Primož Trubar.

Sicer pa je bilo — tudi zaradi 
nezanimanja vaščanov — do ne-

Vsi mladoletniki, ki jih ob
ravnava Zavod za socialno delo 
Ljubljana Vič-Rudnik kot mlado
letne prestopnike, imajo trhel in 
majav dom. Kljub zaposlitvi, šo
lanju in drugih opravilih, se ved
no znova vsi vračajo domov. 
In kolikor so odnosi v družini 
harmonični, urejeni in prisrčni, 
se tudi pomanjkljivosti in težave, 
na katere naletijo naši otroci v 
širšem okolju, laže prenašajo in 
premagajo. Dom mora biti te
melj, na katerem otrok gradi 
svoje življenje.

Mnogo je pripomb, da se mla
doletne prestopnike obravnava 
preveč humano, da bi morale bi
ti sankcije ostreje, bolj učinko
vite itd. Take pripombe pač da
jejo tisti, ki življenjske zgodovi
ne teh mladoletnikov ne poznajo 
niti ne težav in problemov, ki so 
jih v najnežnejši otroški dobi 
spremljali in oblikovali.

Bolj umestno bi se bilo zavze
mati za to, da se obstoječi pred
pisi izpopolnijo v smeri obrav
nave otroka pred malomarnostjo, 
brezbrižnostjo ali celo grobostjo

Vpisovanje v 
plavalni tečaj

Vpisovanje v drugi tečaj 
za otroke in odrasle bo 
sredi julija pri blagajni 
kopališča. Vse podrobnosti 
dobite pri upravi kopališča 
v dopoldanskih urah.

Sola v Velikih Laščah

Preveč makedama
Na območju Laške krajevne 

skupnosti imajo 38 kilometrov 
cest, od tega le nekaj kilometrov 
asfaltiranih. Kljub temu, da ma- 
kedamske ceste vzdržujejo, so 
včasih le slabo prevozne, zlasti 
na Konkave, kamor se pred ne
davnim ni mogel prebiti niti re
šilni avtomobil. Blato in ilovica 
zadržijo najmočnejše motorje.

Letos so dobili za vzdrževanje 
cest pet in pol milijona starih 
dinarjev. Od tega so namenili mi
lijon za asfaltiranje, 900 tisoč za 
opalkovsko cesto, 600 tisoč za Kar-

Od kakih 300 učencev osnovne 
šole Velike Lašče se jih 140 vsa
kodnevno vozi. S tem se veliko- 
laška šola verjetno uvršča zago
tovo med tiste slovenske šole, ki 
imajo največ vozačev. Sicer je 
za vse organiziran avtobusni pre
voz, vendar to še vedno ni re
šitev. Številni otroci morajo ho
diti še od avtobusne postaje v 
nekaj kilometrov oddaljena nase
lja. Najoddaljcnejši iz Purkač 
ima do šole kar 12 kilometrov peš. 
Če hoče priti šolar pravočasno v 
šolo, mora vstati že ob petih zju
traj. Take maratonske ture nebo
gljenih šolarčkov poleti še nekako 
gredo — pozimi pa prav ti otroci 
v trdi zimi pogosto do pasu ga
zijo sneg. Nemalokrat pride otrok 
v šolo ves zadihan in prestrašen 
in že na pragu vpije: »Tovariš, 
medveda sem srečal!«

Ob tem sc sprašujemo, kako ob 
teh primerih spoštujemo doneče 
besede o tem, kako moramo za
gotoviti našim otrokom enako
vredne pogoje. Sprašujemo sc, ko-

- premalo asfalta
lovico, 300 tisoč za Dvorsko vas, 
300 tisoč za Raščico, 100 tisoč za 
Slevco in 600 tisoč za Velike 
Lašče.

Cesto Velike Lašče—Podsmreka 
delajo v etapah. Finančno sodelu
je krajevna skupnost in občinska 
skupščina, ki je namenila za ure
ditev mostu več kot 11 milijonov 
dinarjev.

Ob tem naj še enkrat omenimo, 
da asfaltirajo v Laščah tudi va
ško križišče in verjetno prostor 
pred Levstikovim spomenikom oz. 
cerkvijo.

je pel
vasi, na Krvavi peči in na Tur
jaku. Na tem območju so torej 
možnosti za kulturno-umetniško 
delo, le pripravnih ljudi je treba. 
Z ustanovitvijo uspešnega pev
skega zbora pa so dokazali, da 
se aktivni družbeni delavci naj
dejo, le malo volje in potrpljenja 
je treba.

Novi vodovodi
Karlovica in Retje bosta dobili 

letos nov, oziroma izboljšan vo
dovod. Karlovica je dobila v ta 
namen 200 tisoč, Retje pa 50 ti
soč novih dinarjev, žal v Retjah 
ne bodo mogli urediti vodovoda 
drugače kot s črpalko, kar pa ni 
najprimernejša rešitev, saj zah
teva črpalka več vzdrževanja, pa 
tudi potrošnja električnega toka 
draži vodo.

Na Opalkovem in Kaplanovem 
so zgradili predlani dva vodovo
da. V vasi so nekateri sicer mne
nja, da bi bilo dovolj, če bi zgra
dili en sam vodovod za obe na
selji, vendar so potrebe zdaj za
dovoljene in nihče več ne misli, 
da so zaradi manjših nesoglasij 
potrošili nekaj več denarja. Se
veda pa to ne bi bilo dovolj, če 
ne bi prebivalci sami prispevali 
k izgradnji z delom in gradivom.

gije za pozorno zasledovanje po
uka in koliko več truda morajo 
vložiti učitelji, da takim otrokom 
nudijo čim več med poukom, saj 
je jasno, da jim za domače delo 
ostane bore malo časa.

Ob takih primerih samo pomi
slimo, kakšen krik in vik bi po
gnali mestni starši, če bi morali 
naši negovani malčki hoditi v šo
lo npr. iz Trnovega na Vič. Kako 
hitro bi našli vse gumbe, ki bi 
vplivali na ureditev razmer. Ve
like Lašče pa živijo nekje v pred
mestju našega predmestja in lah
ko Laščani še tako in tolikokrat 
vpijejo — jih komaj slišimo.

Seveda sc danes, ta trenutek, 
takim šoloobveznim otrokom ne 
da speljati ceste in avtobusa do 
hribovske domačije. Nekaj je P» 
vendarle mogoče storiti. 1‘ozimi bi 
komunalno podjetje moralo iz* 
plužiti ceste, v šoli pa bi bilo še 
naprej zagotavljati sredstva za 
obilne malice in kosila.

V nedeljo, 7. junija so imeli v vasi Brezje slovesno otvoritev gasil
skega doma in razvitje prapora. Gasilski dom bo služil potrebam 
društva, v njem pa je tudi dvorana za politično in kulturno življenje, 
Mercator pa je opremil trgovino.

»Primož Trubar«

Zaščititi otroke pred grobostjo

davnega nemogoče kulturniško 
delovanje. V zadružnem domu je 
bilo v dvorani skladišče, ki so ga 
pred kratkim izpraznili in bo 
zdaj služil svojemu namenu. V 
dvorani je oder, luč in drugi pri
pomočki za prireditve. Le še lju
di je treba.

Ob tem se sprašujemo, kaj je 
s predvajanjem filmov. V Laščah 
so že vrteli filme, vendar ni bilo 
pravega obiska. Morda zaradi bli
žine Ljubljane ali pa zaradi sla
bega izbora filmov. Morda bi po
iskali kakšno drugo obliko. Škoda, 
da kupljene aparature stojijo in 
propadajo. Dvorane, ki ne zaži
vijo pa so še v Karlovici, Dvorski

staršev. Vsi skupaj bi se morali 
zavzemati tudi za skupen boj zo
per enega najhujših človekovih 
sovražnikov — alkoholu, ki ima 
odraz tudi na porajanje mlado
letnega prestopništva. Vsi, ki de
lamo z ljudmi, dobro vemo, koli
ko nesreč, tragedij in obupa po
vzroča alkohol. Kljub temu pa 
še vedno nimamo zakona, ki bi 
pomagal pri reševanju alkoholi
zma.

Tovariš, medveda sem srečal!
liko takim pešcem ostane še ener-
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Velik uspeh horjulskih gledališčnikov

DRUGIČ NA HVAR
Fanfare so zaključile XIII. sre

čanje dramskih skupin Slovenije, 
ki je bilo tokrat prvič v Ljublja
ni, v času od 1. do 6. junija.

Imeli smo priložnost videti pre
cej dobrih predstav, ki so jih 
uprizorile dramske skupine kul
turno prosvetnih društev iz vse 
Slovenije, med katerimi naj po
sebej omenim: Goldonijevega
SLUGO DVEH GOSPODOV v iz

vedbi dramske skupine Prevalje — 
Mežica, Lope de Vegovo PRE
BRISANO NORICO in VITEZA 
ČUDES v izvedbi Scntjernejskega 
gledališča iz Ljubljane, Gogoljevo 
ŽENITEV, ki jo je izvedla gle
dališka skupina DPD SVOBODE 
iz Mengša, Držičevcga SKOPUHA 
v izvedbi amaterskega gledališča 
Slava Klavora iz Maribora, Raba- 
danov OGNJENI VIHAR, ki ga

Spet pouk kmetijstva
Ugotovitve, da je za šole na 

kmetijskih področjih koristen tu
di pouk iz kmetijstva, niso nove. 
Imeli so ga že pred 15. leti v 
Laščah in na Robu. Prihodnje 
solsko leto bo znova prineslo v 
nekatere šole pouk tega koristne- 
Sa predmeta. Začeli bodo v Veli
kih Laščah. Predmet bo obravna
val kmetijsko mehanizacijo, kme- 
hjske kulture, suhorobarstvo, 
Praktični pouk in podobno, smotr

no pa ga bo treba povezati tudi 
s sorodnimi predmeti npr. z bio
logijo in kemijo. V Laščah še ne 
vedo kje in kako dobiti primer
nega predavatelja. Vendar upajo, 
da bodo do jeseni ta problem re
šili.

Šolarji višjih razredov pa že 
danes sprašujejo, če bodo za prak
tični pouk tudi pripomočki in ali 
bodo ob koncu šolanja dobili v 
kmetijstvu tudi zaposlitev.

je prikazalo amatersko gledališče 
Tone Čufar z Jesenic, Roblesovo 
delo MONTSERRAT v izvedbi 
gledališke skupine s Sladkega 
vrha pri Mariboru ter Sartrove 
NEPOKOPANE MRTVECE v iz
vedbi idrijskega dramatičnega 
društva.

Na zadnji predstavi tega sreča
nja pa smo videli ob nabito pol
ni dvorani predstavnika naše ob
čine — dramsko skupino prosvet
nega društva Horjul, ki je po
novno pokazalo kaj zna. Horjul
ska skupina se je že trikrat uvr
stila na republiško srečanje, lani 
in letos pa je prišla tudi v ožji 
izbor za nastop na zveznem fe
stivalu dramskih umetnikov na 
Hvaru. Tako bo skupina s svojo 
zelo uspelo predstavo Obaldiaje-

vega VETRA V VEJAH SASA- 
FRASA ponovno zastopala sloven
ski gledališki amaterizem na zve
znem festivalu.

Kakor je bila predstava toplo 
in prisrčno sprejeta na zaključku 
srečanja v Šentjakobskem gleda
lišču, tako so predstavniki ama
terskih gledaliških skupin, prisot
ni na zaključnih pogovorih, eno- 
dušno dali priznanje horjulski 
skupini in nesporno potrdili od
ločitev republiške žirije, da hor
julska gledališka skupina tudi le
tos predstavlja slovenski amate
rizem na hvarskem festivalu.

Seveda želimo horjulskim gle
dališčnikom, da bi tudi na zvez
nem festivalu dosegli velik umet
niški uspeh.

Miro Peljhan

Kakšen je njihov 
resnični dom?

O mladoletnem prestopništvu danes mnogo slišimo in beremo. 
O tem pojavu govorimo kot o problemu današnjega časa in mladine. 
Puberteta in adolescenca povzročata pri mladih vrsto sprememb, tako 
fizičnega kot psihičnega značaja. Prav to obdobje je najugodnejše 
za pojave družbeno neprilagojenih dejanj. Neredko slišimo v zvezi z 
mladoletnim prestopništvom pripombe na kaznovalno politiko, tole
rantnost in humanost, češ, da ima naša mladina vsega preveč, da se 
koplje v izobilju in da je prevelika humanizacija do teh problemov 
razlog, da raste mladoletno prestopništvo.

^r°janje kmečkih površin

Na zavodu za soicalno delo 
Ljubljana-Vič-Rudnik se dnevno 
srečujemo s temi problemi. Od 
leta 1946, ko je število mladolet
nih prestopnikov znašalo 110 pri
merov, je narastlo v začetku le
ta 1970 na skupno 689 primerov. 
Naše metode dela za resocializa
cijo mladoletnih prestopnikov se 
iz leta v leto izpopolnjujejo.

Analiziramo vzroke in jih sku
šamo odstraniti.

Od kod se porajajo mladoletni 
prestopniki ?

V občini Ljubljana-Vič-Rudnik 
smo kontinuirano spremljali in 
opazovali podatke zadnjih let ter 
ugotovili, da so vzroki neprilago
jenosti pri mladloetnikih dokaj 
različni. Nekateri so pogojeni v 
osebnosti sami, drugi zopet v oko
lju, kjer mladoletnik živi. Več 
kot dve tretjini mladoletnih pre
stopnikov živi v mestnem ob
močju občine in le slaba tretjina

Uspel koncertni večer v Horjulu
Čeprav maloštevilni ljubitelji 

petia ’n Plesa, so bili ven- 
sb s ,na(Ivse zadovoljni ob po- 
u Saniu in gledanju narodnih in 

etnih pesmi ter folklornih ple- 
vu^ v nedeljo 7. junija 1970 - 
ti °y°rani prosvetnega društva v 
iz nU^U' Folklorna skupina 
Bel i roye >zvajala plese iz 
ral® krajine, Prekmurja in ka
ne lyrist'čni glamočki ples iz Bos- 
rhošk,eVS*t' ^e* sP°reda je izpolnil 
dmet zl:>or kulturno-prosvetnega 
Vnrii Ya s*eP'h "-Karl Jeraj«, ki ga 
kal t°v. Mavrici j Slatnar in vo- 
drnsl oktet delavsko-prosvetnega 
vnrii Va Svobode Podpeč, ki ga 

Prof. Albin Weingerl. Vsi

Nov Preskrbovalni center
j ^ed Jadransko ulico, Tržaško 
^ Škerčevo cesto ter Gradaščico 
Ho nU^n° Potrebovali samopostrež
bo Prehrambeno trgovino, mleč- 
vr estavracijo, mesnico in resta- 
j(.0 C1^0' Prepričani so, da bi ob 
ra v,lriih inštitutih in študentih 

znih fakultet taki lokali našli 
spodarsko opravičilo. Ena od 

Ln^01*1 lokacij bi bila lahko med 
Susovo in Tržaško cesto.

nastopajoči so dobro pripravili 
svoj spored. Poslušalci so nadvse 
uspelo prireditev nagradili z bur
nim odobravanjem.

Večer narodnih in umetnih pe
smi ter plesov je pokazal, da 
velja ponovno obuditi in razširi
ti amatersko zborovsko pevsko 
kulturo na območju viške občine. 
Podpreti je treba zlasti moške

zbore in v prihodnji sezoni po
makniti revijo v začetek meseca 
aprila.

K uspelemu srečanju pevcev in 
plesalcev, ki ga je organiziral svet 
zveze kulturno-prosvetnih orga
nizacij občine Ljubljana-Vič-Rud
nik, naše iskrene čestitke.

Cvetko Budkovič

Ljubljanske
opekarne
LJUBLJANA 
CESTA NA VRHOVCE

IZDELUJE VSE VRSTE OPEČNIH IZDELKOV.

VSE INFORMACIJE DAJE PRODAJNI ODDELEK TELEFON 61-965 
ALI 61-805.

Divjad zaščitena 
— človek ne!

Divjad v okolici Velikih 
Lašč in še marsikje drugje, 
dela škodo, ki jim jo po
gosto nihče ne povrne. 
Kmetje se pritožujejo, šo
larji žive v strahu. Pravijo, 
da je samo v okolišu Lašč 
najmanj 10 medvedov, da 
o ostali divjadi ne govori
mo. Medvedje so postali ta
ko predrzni, da lomastijo 
že po Velikih Laščah. Tudi 
ob tem je vsako leto bolj 
očitno, da je divjad preti
rano zaščitena, človek pa 
ne. Tamkajšnji prebivalci 
razumejo, da gozd brez div
jadi ne pomeni dosti in da 
je divja žival sredstvo za 
pridobivanje deviz, vendar 
ne bi smeli dopustiti, da 
tako veliko število medve
dov ogroža ljudi. Nekatere 
kulture, zlasti v hribih že 
izumirajo. V višjih legah 
ne sadijo več koruze in fi
žola, koruza in sadje pa sta 
specialiteta medvedov, ki so 
se v te predele preselili iz 
kočevskih gozdov verjetno 
zato, ker je tu boljša hrana. 
Lovci pravijo naj kmetje 
zaščitijo njive — naj svetu
jejo kako in s čigavim de
narjem — hkrati pa delajo 
marsikje krmišče preblizu 
vasi. Ne bijemo plat zvona 
in ne vabimo na vsesplošen 
pokol, vendar pa bi morali 
imeti tudi tu razumnejšo 
politiko in več posluha za 
prizadete. Naj odgovorijo 
lovci!

na podeželju. Kar 50 % mladolet
nih prestopnikov izhaja iz neure
jenih družin. Od teh družin je 
približno 30 % takih, kjer so star
ši alkoholiki.

V ostalih družinah so odnosi 
navidezno sicer urejeni, vendar 
v vseh primerih ni tako. Pri in
dividualni obravnavi mladoletni
kov namreč ugotavljamo, da v 
nekaterih družinah ni enotne 
vzgoje ali je vzgoja nedosledna 
oziroma pretirana.

Med družinami, v katerih ži
vijo mladoletni prestopniki, pre
vladujejo delavske družine (75 %). 
Starši so v večini primerov ne
kvalificirani delavci, ki jim je 
glavna skrb lov za zaslužkom in 
imajo zato premalo časa, da bi 
se ukvarjali z otroki. Slede usluž-

benske družine (15 %), nato kmeč
ke (5 %), obrtniške družine (3 %) 
in druge (2%).

Nadalje ugotavljamo, da 42 % 
mladoletnih prestopnikov izvira 
iz družin z izredno nizkim viž- 
Ijenjskim standardom, to je iz 
materialno ogroženih družin, 30 % 
iz družin z življenjskim standar
dom v spodnjem povprečju, 18 % 
s povprečnim življenjskim stan- 
iz družin z izredno nizkim živ
ljenjskim standardom.

(Nadaljev. na 7. strani)

Blago »pod roko«

Analiza KS Milan Česnik o pre
skrbi in uslužnostnih dejavnosti 
na njihovem področju je med 
drugim pokazala takle položaj. V 
tem delu Ljubljane pogrešajo po
trošniki predvsem dobro sadje, 
zelenjavo in drugo povrtnino. Po
gosto zmanjka mleka, mesa I. 
kvalitete in rib pa sploh ni do
biti. Kruh je dober le v Merca
torjevi trgovini na Glinški ulici. 
Z ostalim blagom so trgovine raz
meroma dobro založene, kupci pa 
pogrešajo večjo izbiro galanterij
skega blaga, žarnic, masla in tek
stilnih ostankov po znižanih ce
nah.

V vseh trgovinah premalo nad
zorujejo, katero blago je zastarelo.

Zaostajanje uslužnostnih 
dejavnosti

Premalo imajo drobnih usluž
nostnih dejavnosti. Predvsem po
grešajo šivalnice za damska ob
lačila, kozmetični salon, mizarje, 
krovca. Del drobnih uslug bi mor
da prevzel Mercator.

Analiza pa ugotavlja tudi, da 
na njihovem področju ni nobene
ga poštnega urada niti telefon
ske govorilnice.

Analiza je odprla vrsto vpra
šanj, ki niso prisotna le v tej 
krajevni skupnosti, ampak tudi 
drugod.

£•
L
K sodobnim stanovanjskim blokom — sodobne garaže
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Še dolgo »le začasno«?
V pregledu stanja občinskih knjižnic v Sloveniji, ki ga je pripra

vila republiška matična služba, je za občinsko matično knjižnico naše 
občine med drugim zapisano:

»Knjižnica delno ustreza. Njena temeljna knjižna zaloga dosega 
70% glede na postavljeni normativ. Finančna sredstva knjižnice so 
zelo skromna in ne zadostujejo niti za ustrezen razvoj matične knjiž
nice. Prostori knjižnice so popolnoma neustrezni, tako glede notranje 
ureditve kot glede lokacije.«

NA 40 KVADRATNIH 
METRIH

Ta, slednja ugotovitev je še ka
ko resnična, v živi vsakdanji 
praksi še veliko bolj kot se raz
bere zgoraj iz zapisanega stavka.

Občinska matična knjižnica 
»PREŽIHOV VORANC«, matič
na zato, ker bi morala opravljati 
matično službo za vse druge 
Ljudske knjižnice v občini, ima 
svoj prostor (ne prostore, temveč 
dobesedno 1 prostor!) v 1. nad
stropju doma DPD »Svobode« 
Vič v Zavetiški ulici 3. Po pra
vici povedano, ta del Zavetiške 
ulice sploh ni ulica, temveč le 
zakotno dvorišče, do katerega 
najdejo pot le dobri poznavalci 
terena. Knjižnični prostor je en 
sam, meri pa 40 m2. V tem pro
storu naj bi bile knjige, 9.000 po 
številu, pravilno razvrščene po 
policah, naj bi bil prostor za bral
ce, ki naj bi po načelu prostega 
pristopa sami izbirali knjige, naj 
bi bil prostor za knjižničarja — 
izposojevalca, prostor za uprav
nika knjižnice, prostor za priroč
no skladišče knjig in za manipu
lacijo, garderoba in morda še 
prostor za mizice in stole, da bi 
si bralci sede odbrali knjige, ki 
bi si jih želeli sposoditi na dom. 
In vse to na 40 m2!?

IZRINJENI BRALCI
Za vse to seveda ni prostora. 

V tej eni sobi so knjige sicer še 
nekako zložene v policah, ki so 
neestetsko in nefunkcionalno zme
šane v prostoru. Za vse knjige 
to tudi ne velja, ker je za ne
katere prostor le še v kupih med 
policami. Mizic in stolov za bralce 
že dolgo ni več: izrinile so jih 
dodatne police s knjigami. V pro
storu je še pisalna miza z rega
li, ki nadomešča upravnikovo pi
sarno in obešalnik, ki nadome
šča garderobo. Skoraj ob sebi se

razume, da knjižnica nima sani
tarij.

Ko se je pred 14 leti knjižnica 
ustanavljala, je bilo rečeno, da 
je to le začasna rešitev, ki bo 
trajala največ pet let. Začasnost 
pa se je spremenila v trajnost; 
knjižnica je nabavljala vsako le
to nove police, da je lahko raz
vrstila nove knjige, utesnjenost 
je rasla iz leta v leto. Sedaj so 
razmere take, da terjajo odloč
nih ukrepov v zelo bližnji pri
hodnosti. Ce se to ne zgodi, bo 
morala knjižnica omejiti ali sploh 
opustiti nabavo novih knjig, saj 
za njih ne bo več prostora. S 
tem bo postala za bralce neza
nimiva in bo utonila v lokalni 
nepomembnosti. Za takšno knjiž
nico bi bilo najbrž škoda druž
benega denarja.

PREMALO
KNJIŽNIČARJEV

Ob takšnem stanju knjižnice 
»PREŽIHOV VORANC« je raz
pravljal svet za kulturo in pro
sveto na seji dne 18. XI. 1919 in 
sprejel načrt za sanacijo knjiž

nice, ki predvideva v glavnem 
tole:

Knjižnici bi bilo treba najti 
novo lokacijo, ki bi bila bolj pri
bližana prebivalcem, katerim je 
namenjena, in tudi bolj dostop
na. Takšna lokacija bi bila ob 
Tržaški cesti, približno tam, kjer 
je Tehnogradova stavba. Je v bli
žini šol, sem gravitira prebival
stvo krajevne skupnosti »Malči 
Belič«, krajevne skupnosti Vič, 
del Vrhovcev, del Kolezije in Rož
ne doline.

Ta lokacija sicer še vedno ne 
bi bila idealna kot, denimo, v 
občinah Bežigrad, Moste in Šiška, 
kjer se prebivalstvo giblje v glav
nem po osrednjih vpadnicah na 
poti v središče mesto in nazaj. 
Toda take idealne lokacije v na
ši občini sploh ni. Tako postav
ljena lokacija bi maksimalno za
jela vsaj tisto prebivalstvo, ki 
gravitira k spodnjemu delu Tr
žaške ceste.

Na tej lokaciji ob približno
10.000 prebivalcih lahko računa 
knjižnica na 1.200 stalnih bralcev 
in na izposojo do 36.000 knjig na 
leto. V njeni temeljni zalogi naj 
bi bilo do 15.000 knjig. Ob knjiž
nici naj bi bila tudi čitalnica,

ki bi bila tu tem bolj nujna, saj 
v tem delu občine močno pri
manjkuje družabnih prostorov. 
Poseben oddelek čitalnice naj bi 
bil namenjen mladini. Mimo te
ga bi moralo biti ob knjižnici še 
priročno skladišče in manipula
tivni prostor ter upravni pro
stor za predvidoma 3 delovna 
mesta.

Potujoča knjižnica?
V Laščah imajo v sklopu KUD Primož Trubar knjiž

nico, ki šteje kakih 2000 knjig. Med prebivalci je zanimanje 
za knjige precej veliko, žal pa sc knjižni sklad že nekaj časa 
ne veča. Tamkajšnji kulturni delavci pa ugotavljajo, da je 
del prebivalcev krajevne skupnosti, ki so oddaljeni od Lašč, 
prikrajšan za dobro čtivo. Kdor si želi sposoditi knjigo, mo
ra na pot dolgo tudi 10 do 12 kilometrov. Zato v Laščah 
premišljajo, da bi ustanovili potujočo knjižnico. Kovček bi 
tako lahko »obredel« območje cele krajevne skupnosti in 
omogočil tudi prebivalcem najoddaljcncjših vasi dobro čtivo. 
Odlično idejo bi lahko posnemali tudi drugje.

Zapis z Lepega pota

Jubilej Tehniške založbe Slovenije
Dvajset let je minilo, odkar je 

z Lepega pota zašla med sloven
ske bralce prva številka revije 
»Življenje in tehnika«, s podna
slovom — »revija za poljudno 
znanost, tehniko in amaterstvo«. 
Revija je pričela izhajati po skle
pu glavnega odbora Ljudske teh
nike Slovenije. V letih 1950, 1951 
in 1952 je revija izhajala pod na
slovom »Ljudska tehnika«, leto 
dni pozneje je spremenila svoje 
prvotno ime in nosi odtlej dalje 
naslov »Življenje in tehnika«.

V Tehniški založbi Slovenije 
bodo danes z velikim zadovolj
stvom povedali, da so bili naroč
niki revije »Življenje in tehnika« 
člani Ljudske tehnike, klubi in 
društva LT. Osem let — vse tja 
od leta 1954 do 1962 — je revija 
izhajala štirinajstdnevno in si v 
tem razdobju pridobila največ 
bralcev in naročnikov. Led je bil 
torej prebit. Revija je postala pri
ljubljena predvsem zaradi objav
ljanja zelo zanimivih in privlač
nih načrtov za samogradnjo, na
svetov in najrazličnejših odgovo
rov bralcem in naročnikom. Zad
nja leta izhaja revija kot meseč
nik; v dvajsetih letih njenega iz
hajanja so se gibale naklade od 
3000 do 16.000 izvodov.

Oglejmo si nekaj zanimivih 
številk, ki v mnogočem razkriva
jo pomembno poslanstvo edine 
slovenske revije s področja zna

nosti, tehnike in znanstvene fan
tastike. Samo v zadnjih dvajsetih 
letih je izšlo 353 številk revije 
»Življenje in tehnika« v nakladi
3,479.000 izvodov. Ce bi združili 
vseh dvajset letnikov revije, bi 
dobili knjigo z nič manj in nič 
več kot 12.940 strani, ki so »zdru
žile« v zajetnem almanahu slo
venske poljudno znanstvene in 
tehniške literature 160 milijonov 
potiskanih strani!

Ob jubileju revije »Življenje in 
tehnika« ne smemo seveda po
zabiti tudi prizadevanj na področ
ju založniške dejavnosti. Od le
ta 1950 do 1960 se je založništvo 
odvijalo bolj ali manj v okviru 
revije »Življenje in tehnika«. V 
desetih letih revijskega »pokro
viteljstva« je izšlo 30 najrazlič
nejših izdaj, brošur in knjig v 
skupni nakladi 113 tisoč izvodov.

Ko je bil za založniško dejav
nost ustanovljen posebni oddelek, 
sta se uredništvo in uprava re
vije »Življenje in tehnika« pre
imenovala v založniški zavod 
»Življenje in tehnika«. V zad
njem desetletju je založba izdala 
nad 90 različnih del s področja 
poljudne znanosti, tehnike, znan
stvene fantastike, priročnikov in 
učbenikov. Zanimiv je podatek, 
da je v teh letih izšlo pri založ
bi kar 700 tisoč knjig.

Pred petimi leti se je zavodu 
priključil še center za pospeševa

nje tehnične vzgoje »Mladi teh
nik«, ki posluje kot poslovalnica 
v okviru skupnega zavoda. Mini
lo je že tudi tri leta od tedaj, 
ko se je zavod »Življenje in teh
nika« preimenoval v Tehniško 
založbo Slovenije. Zavod deluje 
danes s tremi enotami, in sicer 
uredništvo revij »Življenje in 
tehnika« in TIM, založba in po
slovalnica »Mladi tehnik«.

Pozabiti ne smemo, da smo do
bili pred devetimi leti tudi re
vijo za tehnično in znanstveno 
vzgojo mladine TIM. Revija je 
naletela med mladimi na velik 
odmev, v veliko pomoč je bila 
tudi učiteljem tehnične vzgoje na 
šolah v času, ko ni bilo na voljo 
potrebnih učbenikov.

Revija »Življenje in tehnika« 
— predhodnica današnje Tehniške 
založbe Slovenije, je bržkone v 
vsem opravičila svoj dvajsetlet
ni obstoj. Kljub težavam, ki jih 
ni bilo nikoli ne zdaj malo, je 
vselej kanil žarek upanja na jas
nejši jutrišnji dan. V vrtincu pre
pričljivih številčnih pokazateljev, 
ki so nedojemljivi za naše pojme, 
je našel svoje mesto tudi priza
devni kolektiv z Lepega pota 6.

Zato naj veljajo tovarišem iz 
Tehniške založbe Slovenije in 
osrednje organizacije Ljudske 
tehnike za njihov jubilej tudi če
stitke našega uredništva.

(iv)

Za tako urejeno knjižnico bi 
bilo potrebno približno 180 m2 
prostora. Kolikšni bi bili stroški 
za takšno ureditev, je težko reči, 
ker bi bili odvisni od načina pri

posojevališča na Dolenjski cesti 
je že rešeno). Po normativih re
publiške matične službe je v na
ši občini skupaj z društvenimi 
knjižnicami (po podatkih za leto

V »matični« knjižnici Prežihov Voranc ni več prostora ne za ljudi 
ne za knjige

dobitve potrebnih prostorov (no
vogradnja, adaptacija) in od tega, 
ali bomo to urejali prihodnje le
to ali čez pet let.

DOBITI JE TREBA 
NOVE PROSTORE

Seveda bi bila to samo rešitev 
enega problema v knjižničarski 
mreži naše občine (vprašanje iz-

1968) le 50 % normiranega števi
la knjig, letne nabave pa dosega
jo le 10 % normativa.

V občini bi moralo biti glede 
na število prebivalstva 10 stro
kovnih knjižničnih delavcev (se
daj 2). Ker je vse to odvisno v 
dobršni meri od stanja matične 
knjižnice, bi bilo torej toliko bolj 
nujno rešiti najprej to vprašanje.

B. Makovec

TISKARNA PTT
LJUBLJANA — TRŽAŠKA C. 42 
Telefon: 61-475, 61-630

\
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S svojimi proizvodnimi oddelki:

plastično stereotipijo 
ročno stavnico 
strojno stavnico 
knjigotiskom in knjigoveznico
vam lahko izdelamo:

časopise
revije
knjige
brošure
obrazce
prospekte v enobarvni ali večbarvni tehniki 
kvalitetno in po solidnih cenah



Spomnimo se naših akcii

Športnikom tudi 
družbena priznanja

Pred leti — natančneje decem
bra 1963 — smo se v uredništvu 
Naše komune odločili za dotelj 
nenavadno akcijo. Brez uredni
škega »ugovora« smo na predlog 
takratnega urednika Iva Virnika 
izbrali ob koncu leta najboljše 
športnike naše občine. In verjeli 
ali ne — težko smo se odločili za 
deseterico najboljših, saj smo iz
birali med odličnimi kolesarji, 
košarkaši, nogometaši, telovadci, 
kajakaši in kanuisti, plavalci, ro
kometaši, strelci in celo med ba
linarji. Naposled smo se odločili, 
da proglasimo najboljše športni
ke viške občine v tem letu. Med 
njimi so bili deležni najvišjih 
Priznanj dolgoletni član državne 
kolesarske reprezentance in zma
govalec dirke po Jugoslaviji An
drej Boltežar, državni balinarski 
Prvak Avgust Petrovčič, večkrat
na državna plavalna rekorderka 
Zlata Trtnik, odlični strelec Lojze 
Mikolič, plavalec Urban Derma- 
stia, telovadka Metka Cerkvenik, 
nogometaša Viktor Torkar in Ja
nez Fečur ter rokometaš Samo

Dostal in košarkar Boris Sešek. 
Pozabili nismo tudi svetovne pr
vake v vožnji s kanuji na divjih 
vodah Alenke Bernotove in inž. 
Boruta Justina ter bratov Nata- 
na in Dareta Bernota, nosilca sre
brne medalje s svetovnega prven
stva na divjih vodah v disciplini 
dvosedežnih kanujev. Tako je bi
lo torej pred leti...

Toda, mar ob prvi proglasitvi 
najboljših športnikov naše obči
ne pred sedmimi leti nismo imeli 
v mislih podobno vsakoletno po
častitev najboljših med najbolj
šimi? Mar smo z edinstveno ak
cijo, ki smo jo pripravili s po
močjo nekaterih naših podjetij, 
pozabili na dogovor, da bomo 
vsako leto pripravili podobno sre
čanje? Res je sicer, da smo z uki
nitvijo našega lista bili prisiljeni 
prekiniti z začeto akcijo, vendar 
bi ob porajajočem se »življenj
skemu utripu« Naše komune lah
ko spet pomislili na vsakoletno 
proglasitev najboljših športnikov 
naše občine.

Časa je sicer še dovolj, vendar 
bi bilo prav, če bi že zdaj začeli 
razmišljati o najboljših športnih 
predstavnikih pri nas. V sodelo
vanju z občinsko zvezo za telesno 
kulturo bi morda tudi zdaj po
skušali pripraviti podobno prire
ditev.

Sami boste presodili, ali smo 
imeli z oživljeno idejo po sreča
nju z našimi najboljšimi športni
ki prav ali ne. Toda, naj bo va
ša sodba takšna ali drugačna, 
trditi si upamo, da bo naš pred
log naletel pri bralcih Naše ko
mune na ugoden odmev. Ne na
zadnje ne smemo prezreti velikih 
prizadevanj v skromnem zatišju, 
ki so leta in leta tako značilna za 
domala vsa športna dogajanja v 
naši občini. In navsezadnje — ali 
najboljšim športnikom nismo 
dolžni izreči vsako leto družbena 
priznanja za njihovo požrtvoval
no delo in dosežke na področju 
telesne kulture? Dvomov o tem 
prav gotovo ni!

(iv)
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Dolgoletni član državne kajakaške reprezentance Bogdan Svet je v 
svoji športni karieri dosegel vrsto izrednih uspehov na domači in 
mednarodni sceni. Na našem posnetku ga vidimo v borbi z razdivja
nimi savskimi brzicami v Tacnu, ko mu ni uspelo premagati težke 
ovire.

Novice s Kolezije

Telovadna bilanca brezoviških šolarjev

Tudi letos 
plavalna šola

Lep sončen dan je privabil ob 
košarkarsko igrišče pri osnovni 
šoli Brezovica precej mladih in 
starejših gledalcev, ki so sprem- 
Lali telovadni nastop učencev os- 
novne šole.

Nastopali so vsi — od pionirč
kov 1. razreda pa do mladincev,

?a'j'Ve igre učencev osnovne 
°‘e na Brezovici

ki letos zapuščajo šolo. Mlajši so 
prikazali štafetne igre, spretnosti 
na poligonu in zaplesali ob venč
ku narodnih pesmi.

Z zahtevnejšim programom: va
je na bradlji, preskoki in nekaj 
talne telovadne, so navdušili pri
sotne učenci višjih razredov.

Program je popestril tudi fol
klorni vložek.

Ravnatelj šole je ob tej prilož
nosti razdelil diplome, ki so jih 
dobili učenci na raznih športnih 
tekmovanjih, kjer so dosegli na
slednje uspehe:

1. jesenski cross: mlajše pionir
ke II. mesto; starejše pionirke 
IV. mesto; starejši pionirji I. me
sto.

2. spomladanski cross: mlajše 
pionirke I. mesto; mlajši pionirji
I. mesto; star. pionirke I. mesto; 
star. pionirji I. mesto.

3. Na področnem prvenstvu 
vseh ljubljanskih občin so dosegli 
posamezniki: mlajše pionirke I. 
mesto; starejše pionirke III. me
sto; starejši pionirji II. mesto.
4. Na občinskem prvenstvu v igri 
»med dvema ognjema« so dosegle 
deklice 3. in dečki 1. mesto.

5. V malem rokometu pa so bili 
uspešni le dečki in dosegli 3. me
sto.

6. V moški in ženski konkuren
ci so tekmovali tudi v občinski 
košarkarski ligi.

Po tej razdelitvi so program 
zaključili mladinci TVD Partizan 
Trnovo, od katerih so nekateri 
prikazali že vrhunske vaje na 
bradlji.

Z željo, da bi bil naslednji na
stop že v novi telovadnici so se 
gledalci razšli. Mnenja smo, da 
jo tako prizadevna mladina tudi 
zasluži.

Angela Kump

Navzlic neugodnemu vremenu, 
je kolezijski bazen že nekaj ted
nov odprt in voda v njem ima 
od 18—20 stopinj. Kopalci so si- 
ser še maloštevilni, vendar ne bo 
dolgo, ko bo v bazenu mrgolelo 
kopalcev in plavalcev — športni
kov, ki bodo pridno trenirali. Tu
di plavalna šola bo začela kot 
vsako leto s svojim delom, čim se 
zapro vrata osnovnih šol.

Mislim, da ni treba posebej do
kazovati koristnosti plavanja za 
vsakogar, posebno še za otroke. 
Plavanje ni le najbolj zdrav šport.

Kakšen Je njihov resnični dom?
Nadaljev. s 5. strani

Večina iztirjencev iz 
gmotno šibkih družin

T. Podatki dovolj zgovorno ka- 
hn?’ ie težko govoriti o izo- 

Ju. v katerem so ti otroci, ki 
Postali mladoletni prestopni-

Naša komuna, glasilo občin
ske konference SZDL Ljub
ljana-Vič-Rudnik. Izhaja 
•Pesečno (po potrebi tudi 
^gače). Urejuje uredniški 
odbor: inž. Janez Cemažar, 
danilo Emeršič, Slavo Kobe 
. loktor, Rudi Kosmač — 
tehnični urednik, Dušan 
IrFalj, Bine Lenaršič, Ivan 
v>rnik, Peter Likar — odgo- 
orni urednik, Boris Mako- 
?c’ Barko Perovšek. Ured- 

"'stvo in uprava: Ljubljana, 
1 rg MDB 7/1, tel. 20-728, te
koči račun SDK 501-8-349/3. 

okopisov ne vračamo. Ce- 
v prodaji 50 par. Tiska 

tiskarna Kočevski tisk.

ki rastli. Še manj lahko govori
mo v njihovi prenasičenosti. Prav 
nasprotno lanko trdimo, da je 
slabo materialno stanje družin, 
v katerih živi, j ti mladoletniki 
zelo pomembno, čeprav ne odlo
čajoč kriminogen činitelj.

Ciniteljev, ki porajajo mlado
letne prestopnike je več saj otro
ka ne oblikuje samo ožje okolje, 
v katerem živi. Ta vloga se vedno 
bolj prenaša tudi navzven. Z za
poslenostjo staršev je širše oko
lje, s katerim se otrok srečuje, 
čedalje bolj pomembno in moč
no vpliva na njegovo osebnost. 
Večina obravnavanih mladoletnih 
prestopnikov ni imelo urejenega 
varstva v otroški dobi. Ker niso 
bili deležni ustreznega varstva in 
avtoritete, tudi niso bili delež
ni občutka varnosti niti se jim 
niso utrdile moralne norme. Upo
števati je treba, da si vsak mla
doletnik išče vzorec za svoje po
našanje najprej pri starših in še
le nato v širšem okolju. Kolikor 
naleti v prvem in drugem prime
ru na negativni odklon, je nje
gova pot v neprilagojenost ozi
roma delikvenco domala zakoni
ta in nujna.

PREMALO TURISTIČNIH 
PRIREDITEV

V naši občini se zadnja leta ne moremo pohvaliti s ko
pico privlačnih turističnih prireditev. Pred leti so na Igu 
zaživeli nekdanji »mostiščarji«. In kot so se zdramili iz sna, 
tako so tudi utonili v pozabo. Naj bo kakor koli že — turi
stičnih prireditev, ki bi dale našim krajem in z njimi na
šim ljudem svojstveno obeležje, očitno manjka. In to kljub 
temu, da bi lahko na vse mogoče načine prikazali marsikaj 
zanimivega.

Poletje je tu, prireditev pa ni. Ali nam manjka pobud, 
volje ali denarja? Težko bi odgovorili, kje bi bilo treba 
iskati vzrok za popolno mrtvilo na področju turistične po
pularizacije naših krajev. Sosedje v Ribniški občini imajo 
vsako leto tradicionalni festival, spet tisti tam na cerkniški 
strani kujejo nove in znova privlačne načrte. Toda, roko 
na srce — kaj imamo mi? Verjetno bore malo tega, kar bi 
tudi v naše kraje pripeljalo turiste, vedno željne novih pre
senečenj.

Leto za letom se tolažimo pač s tem, kar imamo, če
prav se vsi zavedamo, da bi lahko imeli še mnogo več. 
Toda, mar smo opustili sleherno misel za prirejanje vsako
letnih turističnih prireditev, ki bi stare, dobre običaje po 
naših krajih predstavile tudi turistom izven meja naše ob
čine?

Razmislimo, verjetno ni nikoli prepozno! Nemara bi 
bilo prav, če bi sc spomnili podjetnih Ižancev, ki so pred 
leti postregli z drobcem bogatega in nepozabnega življenja 
na barjanskih koliščih. Poskusimo — s pridnimi rokami in 
dobro voljo se da storiti marsikaj! Verjeli ali ne, v tej
trditvi je mnogo resnice. (iv)

Ak,
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Z mostiščarske prireditve na Ljubljanici

marveč je tudi za življenje nuj
no potrebna telesna spretnost. 
Statistično je dokazano, da v Ju
goslaviji utone vsako leto približ
no 1000 ljudi in to največ otrok 
— neplavalcev. Zlasti so te ne
sreče številne v toplih mesecih, v 
času izletov, taborenj in letovanj. 
Vsak otrok se že v rani mladosti 
igra najraje z vodo ali ob njej. 
V naši domovini imamo mnogo 
potokov, rek in jezer, kar pomeni 
veliko nevarnost zlasti za majhne 
otroke.

Zato se PK Ljubljana dobro za
veda svojega poslanstva, ki ga 
ima, da uči otroke, zlasti južnega 
dela Ljubljane, plavalne veščine.

Tudi letos organizira PK Ljub
ljana plavalno šolo za otroke in 
odrasle. Tečaja sta pričela z 
delom 22. junija, za otroke bo 
tečaj vsak dan, razen sobot in ne
delj, dopoldan od 9.—12. ure, za 
odrasle pa 3-krat tedensko od 
20,—22. ure zvečer.

Kako dela naša plavalna šola? 
Že takoj prvi dan razdelimo otro
ke po njihovem plavalnem pred
znanju, spolu in starosti v stal
ne vrste, ki potem ves čas tra
janja tritedenskega tečaja vadijo 
skupaj pod vodstvom plavalnega 
učitelja. Običajno gredo otroci na 
dan po 3—4-krat v vodo. Sprva 
se z igricami le privajajo na novi 
element, počasi pa se v igro ved
no pogosteje vpletajo elementi 
plavanja. V vodo in iz nje gredo 
otroci z učiteljem. V vodi se igra
je uče plavanja, izven vode pa 
se ogrevajo z igrami. Ob pol enaj
stih je odmor za malico, ki jo za 
večino otrok organizira klub, dru
gi prinašajo malico od doma. Ob 
12. uri se otroci zbero v zbor po 
svojih vrstah, prejmejo še zadnje 
napotke, se oblečejo in odidejo 
domov. Najmlajše čakajo pred ba
zenom skrbne mamice.

Za učenje plavanja so najpri
mernejša leta od 7—10. Pred 7 
letom so otroci še precej nesamo
stojni, se ne znajo oblačiti in so 
za metodično učenje preveč igra- 
vi. Po 10 letu je tudi težko učiti 
otroke plavanja, ker se že kar ne
kam sramujejo svoje nerodnosti 
in neznanja. Dobre plavalce zdru
žimo v eno vrsto in to so kan
didati za plavalni klub. Ob zak
ljučku tečaja je vedno tekmova
nje, ko najboljši iz posameznih 
skupin prejmejo klubske almana
he in že tradicionalne čokolade.

Našo plavalno šolo že 17. leto 
vodi prof. Miha Potočnik, ki s 
svojo izkušenostjo poskrbi, da se 
otroci kmalu navadijo mokrega 
elementa in se v njem varno gib
ljejo, plavajo, skačejo in potap
ljajo.

Za plavalni klub Ljubljana 
prof. Miha Potočnik



doma in na tujem

V domala dvajsetletnem sode
lovanju najboljših jugoslovanskih 
kajakašev in kanuistov na elitni 
mednarodni sceni, ni mogoče pre
zreti zelo pomembnega deleža 
članov LBD z Livade. Vse tja od 
meranske preizkušnje na svetov
nem vrhu, na kateri je Milan Za
del nepričakovano osvojil v di
sciplini enosedežnih kajakov bro
nasto medaljo, do svetovnega pr
venstva v avstrijskem Spittalu, 
kjer sta Alenka Bcrnot in inž. 
Bourt Justin pred sedmimi leti 
segla celo po naslovu svetovnih 
prvakov v kategoriji dvosedežnih 
kanujev, je šla pot prizadevnih 
kajakašev in kanuistov z Livade 
strmo navzgor na diagramu sve
tovne lestvice elitne kajakaške in 
kanuistične družbe.

Začetki so bili skromni. Kje ne 
začenjajo s skromnimi zamahi? 
Vrste kajakašev in kanuistov ta
kratnega društva »Cveto Močnik« 
so se krepile iz dneva v dan. 
Vselej je tako, da se na športnem 
področju iz množičnosti poraja 
kvaliteta. Če bi govorili izključno 
o najvidnejših uspehih članov 
LBD, bi prav gotovo potrebovali 
več prostora. Na mednarodni sce
ni je požel velik uspeh najprej 
Zadel, ki je v Moranu pustil za 
seboj nekatere najboljše predstav
nike v kajakaški zvrsti in osvo
jil presenetljivo tretje mesto, S 
srebrno medaljo na Apeninskem 
polotoku sc je šele začela velika 
bera najvišjih mednarodnih pri
znanj prizadevnega kolektiva na 
Livadi.

Dve leti pozneje — 1955 — je 
na svetovnem prvenstvu v Tacnu, 
Jože Ilija ponovil izvrsten uspeh 
svojega klubskega tovariša, saj je 
v tekmovanju enosedežnih kaja-

Modelarstvo
Večkrat sem čital in slišal o 

modelarjevem delu in njegovih 
izdelkih. Zato sem s tem večjim 
veseljem in radovednostjo pristo
pil v novoustanovljeni modelar
ski krožek. Inštruktor je že prvo 
uro postavil na mizo pred nas 
tri modele čolnov, različnih ob
lik. Ob tej priložnosti nam je po
jasnil, da so to modeli, katere 
so pripravili modelarji za tekmo
vanje v letu 1970. Pojasnil nam 
je, kako organizira tekmovanje 
mestni odbor ljudske tehnike v 
Ljubljani vsako leto in v vseh 
različnih dejavnostih modelarstva. 
Pri tem je omenil gradnjo avio- 
nov, hidrogliserjev, čolnov, jadr
nic, zmajev in sodobnih priprav 
za »lovce na lisico« in rakete.

Zmenili smo se, da bomo od
slej vsako soboto popoldne, ko

kov prinesel ljubljanskim brodar
jem že drugo bronasto odličje 
svetovnih prvenstev. Nasploh je 
bilo tacensko srečanje na vrhu 
nadvse uspešno za najboljše ju
goslovansko zastopstvo, ki so ga 
sestavljali tako rekoč člani LBD. 
Zadel se je namreč uvrstil na pe
to, Svet pa na 17. mesto. Nič 
manj uspešna ni bila ljubljanska 
»triperesna deteljica« — Ilija, Za
del in Svet — v moštveni vožnji 
s kajaki, saj je zasedla odlično 
četrto mesto med najboljšimi po
sadkami na svetu. Nekoliko slab
šo, a vendar še zadovoljivo uvr
stitev, sta dosegla v tekmovanju 
dvosedežnih kanujev Miloš Požar 
in Natan Bernot, saj sta obstala 
na 17. mestu. Prvi stiki z mojstri 
divjih voda so bili več kot uspeš
ni.

Na svetovnem prvenstvu v 
Augsburgu je jugoslovanska re
prezentanca delila v družbi z 
Belgijo v moštveni razvrstitvi 8. 
in 9. mesto. Največji uspeh je po
žela kombinirana dvojica Bcrnot- 
Bone, ki je v kategoriji dvosedež
nih kanujev zasedla šesto mesto 
in se tako uvrstila v »zgornji 
dom« svetovne kanuistične dru
žine. Nekoliko slabše so se odre
zali Ilija, Zadel in Stoviček. Zato 
pa smo bili nadvse zadovoljni z 
uvrstitvijo trojice Zadel-Ilija-Sto- 
viček, ki je v ekipni vožnji kanu
jev osvojila sedmo mesto. In tako 
so se vrstile svetovne revije ka
jakašev in kanuistov kar po te
kočem traku.

V francoskem Trcignacu sc fan
tje z Livade niso kdove kako 
odrezali. Res je sicer, da je pred 
enajstimi leti Pavel Bone iz No
ve Gorice osvojil s svojim kaja
kom srebrno medaljo, vendar je

moje veselje
mo nazaj, saj smo pri delu spoz
nali toliko novega. Prišli smo na 
tekmovanje, kjer smo videli še 
marsikaj. Nismo pričakovali pr
vih mest. Za nas, ki smo prvič 
izdelali model, je velik uspeh, da 
smo se tekmovanja vsaj udeležili. 
Spoznali smo to, kar nam je in
štruktor pripovedoval pri delu v 
krožku.

Poleg naše skupine z dvanajsti
mi člani, ki smo sestavljali tek
movalno vrsto modelarskega krož
ka na osnovni šoli DANILE KU
MAR v Ljubljani, so prišli še 
taborniki ČRIČKOV.

Če na šolah ali v krajevnih 
skupnostih še nimajo takih krož
kov, se oglasite na Mestnem od
boru ljudske tehnike v Ljubljani, 
Komenskega 7/II, soba 69, kjer 
vam bodo radi svetovali.

riHHk -....
Prva preizkušnja..

imamo največ prostega časa, pri
šli v šolsko delavnico. Prišli smo 
mnogi, a ostalo nas je le dva
najst do konca, to je letošnjega 
tekmovanja v počastitev 25. oblet
nice osvoboditve. Naši prvenci so 
bili bojni čolni, opremljeni z elek- 
tromotorčki. Premagali smo prve 
težave in zdaj z veseljem gleda-

Polni načrtov za bodoče delovno 
in šolsko leto pripravljamo že no
ve modele za prihodnja tekmo
vanja.

Pionirji, mladinci, čimprej na 
svidenje na prihodnjih tekmova
njih. Vabimo vas na srečanje z 
našim krožkom.

Boštjan Novšak

bil to edini vidnejši dosežek naših 
predstavnikov na francoskih tleh. 
Ze na svetovnem prvenstvu v 
Heinsburgu (Nemška DR) sta 
Alenka Bernot in inž. Borut Ju
stin dokazala s četrtim mestom v 
disciplini C-2, da sta v vsem ena
kovredna najboljšim kanuističnim 
dvojicam na svetu. Člani LBD v 
Heinsburgu so zasedli v ekipni 
vožnji s kanuji (Žitnik-Žitnik, 
Vidmar-Andrejašič in Justin-Ber- 
notova) četrto mesto, medtem ko 
sta se dvojici Zitnik-Žitnik in Vi- 
dmar-Andrejašič v tekmovanju 
C-2 uvrstili na 15. oziroma 17. 
mesto. Nekoliko bolje sta se Žit
nika odrezala v spustu v Rotcn- 
weiseritzu, kjer sta bila trinaj
sta.

Slednjič smo bili leta 1963 priče 
največjim uspehom članov Ljub
ljanskega brodarskega društva. Na 
divjih vodah Licserja pri Spittalu 
(Avstrija) sta Alenka Bernot in 
inž. Borut Justin prvič v zgodo
vini jugoslovanskega kajakaškega 
in kanuističnega športa osvojila 
zlato medaljo, brata, inženirja 
Natan in Dare Bernot, pa sta v 
kategoriji C-2 segla po srebrnem 
odličju. Nič manj nista bila uspe
šna tudi brata Žitnik, ki sta v 
isti konkurenci zasedla odlično

sedmo mesto, njuna klubska to
variša Milan Vidmar in Janez 
Andrejašič pa sta bila samo za 
eno mesto slabša od svojih veli
kih tekmecev. Nasploh je bil Spit- 
tal prizorišče velikih uspehov čla
nov LBD, ki bodo ostali zapisani 
v klubskih analih z zlatimi čr
kami. V moštveni vožnji s kajaki 
so Ivanovski, Svet in Mozetič za
sedli deveto, dvojica Vidmar-An- 
drejašič pa med dvosedežnimi ka
nuji sedmo mesto. K prvi zlati 
medalji za jugoslovanski kajaka
ški in kanuistični šport sta na
posled Bernotova in Justin doda
la še deseto mesto v disciplini 
C-2 mešano.

Kljub temu, da so pred sedmi
mi leti dosegli na Lieserju največ, 
so sc kajakaši in kanuisti dobro 
odrezali tudi na ostalih svetov
nih prvenstvih. Toda ne bi bilo 
pošteno, če bi se v našem krono
loškem opisu opredelili zgolj na 
nepozabne dosežke na svetovnih 
revijah kajakaškega in kanuistič
nega športa. Člani Ljubljanskega 
brodaskega društva so dosegli v 
zadnjih dveh desetletjih na dese
tine in desetine naslovov posa
mičnih in moštvenih državnih in 
republiških prvakov, bili so nič 
kolikokrat zmagovalci velikih

mednarodnih preizkušenj doma in 
na tujem, da pri tem sploh ne 
omenjamo njihove udeležbe v iz
branem državnem moštvu v zad
njih dvajsetih letih.

Na Livadi je vsa leta rastel 
zdrav rod mladih in obetajočih 
kajakašev in kanuistov. Nemara 
je prišlo priznanje našega olim
pijskega komiteja, da določi za 
potencialnega kandidata za na
stop na olimpijskih igrah v 
Munchnu Damjana Prelovška kot 
»po meri« ob našem reportažnem 
zapisu.

Vsem, ki so v skromnem za
tišju prispevali s svojim nesebič
nim deležem drobec v mozaiku 
nepozabnih dosežkov kolektiva z 
Livade, naj velja za vse, naša 
prisčrna zahvala. Tvorci dvajset
letnih uspehov Ljubljanskega bro
darskega društva so bili pravza
prav vsi, ki so bdeli nad dobrim 
zlim v njegovih vrstah. Prav vsi, 
tja od časomerilcev, sodnikov, 
klubskih funkcionarjev, postav
lja vcev tekmovalnih prog... Vsi, 
ki so nam pripravili v teh letih 
toliko prijetnih presenečenj, ki 
zlepa ne bodo šla v pozabo.

Ivan Virnik

REZULTATI OBČINSKIH TEKMOVANJ ŠOL, DRUŠTEV MLADINSKIH AKTIVOV IN SINDIKATOV V OKVIRU 
POČASTITEV DNEVA MLADOSTI IN 25-LETNICE OSVOBODITVE.

Šport ob 25-letnici osvoboditve
Ena od nalog občinske zveze za 

telesno kulturo (ObZTK), je organi
zacija občinskih tekmovanj v tistih 
športnih panogah, za katere so šole 
in naše osnovne organizacije zainte
resirane. Vsa letošnja tekmovanja so 
bila v počastitev 25-letnice osvobodi
tve. Tekmovanj se je udeležilo nad 
1200 tekmovalcev, kar je prav gotovo 
lep uspeh. Za vsa ta tekmovanja 
priredi ObZTK Vič na koncu skupne 
podelitve pokalov in diplom ob skrom
ni zakuski.

Rezultati:

KROS — šole
Tekmovanje je bilo 20. IV. ob 15. 

uri na terenih ob osnovni šoli Bre
zovica in je lepo uspelo, kar je za
sluga vodstva osn. šole Brezovica in 
telesnovzgojnega učitelja Brezovice 
Cernoša Draga. Tekmovalo je 10 šol.

ekipno — mlajši pionirji
1. Osn. šola Brezovica I
2. Osn. šola Bičevje
3. Osn. šola Brezovica II

ekipno — mlajše pionirke
1. Osn. šola Polhov Gradec
2. Osn. šola Brezovica
3. Osn. šola Velike Lašče

posamezno
1. Novak — Bičevje
2. Rus — Polh. Gradec
3. Artač — Brezovica I

1. Novak — Brezovica
2. Podegrajs — Bičevje
3. Likovič — Ig

ekipno _ starejši pionirji
1. Osn. šola Brezovica
2. Osn. šola Polhov Gradec
3. Osn. šola Bičevje

ekipno starejše pionirke
1. Osn. šola Brezovica
2. Osn. šola Polhov Gradec
3. Osn. šola Trnovo

posamezno
1. Tekavčič — Brezovica
2. Mlinar — Polhov Gradec
3. Oven — Trnovo
1. Požar — Brezovica
2. Brolih — Brezovica
3. Kavčnik — Brezovica

KOŠARKA — liga sistem 
Tekmovanje smo pričeli 24. III. in ga 
končali 6. VI. Igralo se je po liga si
stemu — vsak z vsakim.

ekipno — dečki I. skupina
X. Osn. šola Vič
2. Osno. šola Oksar Kovačič
3. Osn. šola Trnovo
4. Osn. šola Brezovica
5. Osn. šola Bičevje

ekipno — dečki II. skupia
1. Osn. šola Dobrova
2. Osn. šola Vrhovci

3. Osn. šola Polhov Gradec
4. Osn. šola Velike Lašče

ekipno — deklice
1. Osn. šola Trnovo
2. Osn. šola Oskar Kovačič
3. Osn. šola Brezovica
4. Osn. šola Dobrova

ekipno — MA, društva
1. MA Trnovo
2. MA Kodeljevo
3. TVD Partizan Vič
4. SSD Brezovica
5. Taborniški odred Dobrova
6. MA Dobrova

ROKOMET — šole 

dečki
1. Osn. šola Oksar Kovačič
2. Osn. šola Bičevje
3. Osn.š ola Brezovica
4. Osn. šola Trnovo
5. Osn. šola Vrhovci
6. Osn. šola Ig
7. Osn. šola Škofljica

deklice
1. Osn. šola Oskar Kovačič
2. Osn. šola Škofljica
3. Osn. šola Ig
4. Osn. šola Trnovo
5. Osn. šola Brezovica
6. Osn. šola Vrhovci
7. Osn. šola Bičevje

Tekmovanje smo izvedli na igriščih 
Osnovne šole Trnovo in SD Svobode 
dne 19. V.

NAMIZNI TENIS — sindikati, društva

Tekmovanje je bilo v domu TVD Par
tizan Vič, dne 21). V. in se ga je ude
ležilo 5 ekip.

1. sindikalna ekipa Tobačna tovarna
2. sindikalna ekipa Osn. šola Biečvje
3. sindikalna ekipa Osn. šola Škofljica
4. sindikalna podružnica TVD Parti

zan Vič
5. sindikalna ekipa SD Mokreč Ig

NAMIZNI TENIS — šole

Tekmovanje smo izvedli po liga si
stemu za dečke in deklice.

dečki
X. Osn. šola Oskar Kovačič
2. Osn. šola Bičevje
3. Osn. šola Vič
4. Osn. šola Vrhovci
5. Osn. šola Škofljica

deklice
1. Osn. šola Vič
2. Osn. šola Vrhovci
3. Osn. šola Bičevje

MED DVEMA OGNJEMA

Tekmovanje Je bilo dne 18. V. na 
igriščih Osnovne šole Trnovo. Udele- 
ležilo se ga Je 10 šol od 12 popolnih 
iz naše občine.

dečki
1. Osn. šola Brezovica
2. Osn. šola Polhov Gradec
3. Osn. šola Trnovo
4. Osn. šola Okasr Kovačič
5. Osn. šola Velike Lašče
6. Osn. šola Brezovica II
7. Osn. šola Bičevje
8. Osn. šola Preserje 
n. Osn. šola Vrhovci

10. Osn. šola Vič

deklice
1. Osn. šola Polhov Gradec
2. Osn. šola Vič
3. Osn. šola Brezovica
4. Osn. šola Bičevje
5. Osn. šola Oskar Kovačič
6. Osn. šola Preserje
7. Osn. šola Vrhovci
8. Osn. šola Velike Lašče
9. Osn. šola Trnovo

MALI NOGOMET

Tekmovanje smo izvedli 20. V. za 
šole na igrišču Osnovne šole Trnovo 
in SD Svoboda. Za sindikate je bilo 
tekmovanje 28. V. na Igrišču SD Svo
boda.

šole
1. Osn. šola Vič
2. Osn.šola Bičevje
3. Osn. šola Trnovo
4. Osn. šola Dobrova
5. Osn. šola Vrhovci
C. Osn. šola Polhov Gradec
7. Osn. šola Preserje
8. Osn. šola Brezovica

sindikati, društva
1. TVD Partizan Vič
2. MA Cesta dveh cesarjev
3. Inštitut Jožef Stefan
4. TVD Partizan Podpeč

STRELJANJE

Tekmovanje za šole in sindikate je 
zelo dobro izvedla naša osnovna or- 
gaizacija SD Rajko Škapin.

1. Osn. šola Vič I 533
2. Osn. šola Vič IV 526
3. Osn. šola Vič VI 394
4. Osn. šola Ig 359
5. Os. šola Vič III 333
6. Osn. šola Vič V 305
7. Osn. šola Vič II 295

sindikati
krogo

1. IBE 646
2. Elektro Ljubljana 626
3. Tobačna tovarna 582
4. Slovenija ceste 566
5. Utesnilla I 501
6. Državna založba 439
7. Utensilia 280


